
e la n

ELA/V

GLASILO DEL. ORGANIZACIJE ELAN TOVARNE ŠPORTNEGA ORODJA BEGUNJE NA GORENJSKEM

smučina

ELAN
LETNIK XXIV  

MAJ-JUNIJ 1985

Pismo iz Severne Amerike

Elan Monark v 
ZDA in Kanadi

Sejem športne opreme 1985 v Las Vegasu: Ingemar Sten
mark, njegova soproga in Bojan Križaj

Na kratko bi vas rad se
znanil s splošno klimo na 
področju smučarskega »bu- 
sinessa« v Severni Ameriki 
in s tem, kako sta v to vklju
čeni naši firmi ELAN MO
NARK v ZDA in Kanadi.

Prodajna sezona za na
slednje leto, oziroma nasled
njo zimsko sezono je v pol
nem teku. Po končanih sej
mih v Miinchnu, Las Vegasu 
in Montrealu že lahko damo 
realno oceno o uspešnosti 
naše prodaje, kot tudi lahko 
domnevamo, kako so se in 
se bodo odrezali nekateri 
naši glavni konkurenti.

V ZDA se je prodaja — za
ključevanje začelo že s sej
mom v Denverju, ki je bil pr
ve dni februarja. Ta sejem je  
nam enjen izključno specia
liziranim trgovcem, članom  
združenja. Sejem v Denverju 
je vedno tudi prvi pokazatelj 
za naslednjo sezono, saj se 
tu ameriški trgovci prvič se

znanijo z novostmi, prodaj
n im i programi in seveda s 
cenami. Nekateri proizvajal
ci, predvsem pa Rossignol in 
Head, imata izredno agresi
vne prodajne programe in  
tudi cenovno sta najbolj 
konkurenčna. Ker je Rossi
gnol lanske cene celo znižal, 
so morali tudi ostati proiz
vajalci hočeš nočeš temu sle
diti in svoje cene prilagodi
ti. Tako je tudi letos borba 
za trg in prodajo neusmilje
na.

Sicer pa je klima na trgu 
ugodna, trgovci so za naku 
pe dobro razpoloženi, kar je  
pripisati dejstvu, da so ko
nec sezone zaključili brez 
odvečnih, neprodanih zalog. 
Da na trgu obstaja določen 
optimizem, je potrdil sejem  
v Las Vegasu, ki je najpo
membnejši na tem konti
nentu. Ne samo, da je bil se
jem  dobro obiskan, ampak je

(N adaljevanje na 2. stran i)

Mogočno dvigalo portoroške Marine je dvignilo s podstavka 
novo jadrnico Elan 19; še nekaj metrov po kopnem in odprta 
ji bo »morja široka cesta«.

Natečaj »Mladi o Elanu« je med osnovnošolci širom po Slo
veniji naletel na precejšen odziv: med (»45 literarnimi, likov
nimi, kiparskimi in fotografskimi prispevki so si kolektivno 
nagrado — med drugim tudi obisk Elana, prislužile učenke 
m učenci 7. b razreda OŠ Bratov Polančič iz Maribora (več 
na strani. . . )

2«. maja 1985 so delavci Oddelka jadralnih letal slavili 
pomembno delovno zmago -  izdelano je bilo že stoto ja
dralno letalo tipa DG-300 ELAN



Elan Monark v 
ZDA in Kanadi
(nadaljevanje s  1. stran i)

po podatkih S1A (organiza
tor sejma) zabeležen tudi re
korden uspeh pri zaključe
vanju.

ELAN si je z dobro pripra
vljenim prodajnim progra
mom (tudi mi smo morali spre
minjati cene) in z izredno 
ugodnim odzivom na nov de- 
sign pri vrhunskih modelih 
že v Denverju zagotovil do
bro štartno pozicijo za uspe
šno prodajo. To se je potrdilo 
tudi v Las Vegasu, kjer je bil 
izredno dober obisk in odziv 
trgovcev. Stanje v prodaji je 
tako po končanem sejmu za 
približno 15% boljše kot v 
istem obdobju lani, že lan
ska sezona pa je bila za nas 
uspešna. Seveda pa bosta 
prodaja in zaključevanje tra 
jala tja do konca meseca m a
ja. Vse kaže, da lahko priča
kujemo zaključek leta s pri
bližno 10 % višjo prodajo. 
Elan se je letos na sejmu v 
Las Vegasu predstavil z no
vo opremo, saj je bila prej
šnja že precej dotrajana in 
je bila ta investicija nujno 
potrebna. Po mnenju vseh je 
nov razstavni prostor, (ki bo 
v tej izvedbi nekaj nasled
njih let) lep, predvsem pa ze
lo funkcionalen. Delo in ži
vljenje na našem razstav
nem prostoru sta en popol
dan popestrila s svojo prisot
nostjo tudi Ingemar Sten
mark in Bojan Križaj. Več 
kot tri ure sta dajala avto
grame in se slikala z več kot 
100 trgovci.

Naj zaključim s poroča
njem iz Amerike in se na 
kratko dotaknem še naše de
javnosti v Kanadi. Tudi tu je 
seveda glavna in lahko bi re
kel vsa aktivnost usmerjena 
v prodajo in zaključevanje. 
Seveda pa se Kanada popol
noma razlikuje od Združe
nih držav. Tu so zahteve dru 
gačne. Predvsem pa je ta trg 
po svoji mori veliko manjši, 
saj absorbira le nekje do
200.000 parov alpskih in ne
kaj manj tekaških smuči (v 
primerjavi s cca 1.100.000 pa
ri v ZDA). Obseg trga in pa 
tipičnost trga, da kupuje v 
glavnem poceni smuči, sta 
glavni vzrok temu, da se fir
ma z ustvarjenim prometom 
izredno težko prebija in da 
so zato vsake večje akcije za 
pospeševanje prodaje (ki so 
vedno povezane z dokaj šni- 
mi stroški) praktično onemo
gočene. Bistveno večjega 
prometa v bodoče ne bo mo
goče doseči s prodajo smuči, 
saj smo lani prodali čez
30.000 parov, zato je izhod v 
razširitvi asortimana. Zaradi

tega smo v resnih razgovo
rih z Alpino Žiri o prevzemu 
zastopstva za kanadsko tr 
žišče, ki naj bi steklo z letom 
1986. Tudi v Kanadi je ta čas 
glavni sejem za to tržišče, ki 
je vsako leto v Montrealu, že 
za nami.

Vendar pa se ne da pri
merjati z ameriškim sej
mom, saj sta bila obisk in po
sel izredno skromna, celo ve
liko slabša kot lani. Kaj je 
temu vzrok, je težko pojasni
ti, saj sezona tu ni bila slaba. 
Znano pa je, da so kanadski 
trgovci lovci na cene in da 
čakajo na še ugodnejše po
nudbe in morebitne ugodne 
nakupe starih zalog.

Trenutno stanje v prodaji 
v naši firmi niti ni slabo in 
smo v primerjavi z istim ob
dobjem lani v bistveno bolj
šem položaju. To pa v glav
nem zato, ker smo v času 
pred sejmom dobro zaključili, 
ker smo do 15. marca zaklju
čevali in prodajali po lanskih 
cenah, medtem ko smo vele
prodajne cene po 15. marcu 
nekoliko povišali. Kljub bolj
šemu trenutnem u položaju 
pa je pred kanadsko firmo 
še težka naloga, saj mora do 
konca leta prodati vsaj še za
700.000 $, če hoče pokriti 
stroške. Pred nami je sicer 
še sejem v Calgaryju, ki pa 
poslovno nikoli ni močan, ta 
ko da bo za dosego cilja iz
redno pomembno, kako bo
mo pripravljeni na prodajo v 
sezoni, to je jeseni, ko trgov
ci naročajo dodatne količine. 
Poleg ustrezne zaloge za to 
prodajo bo treba pripraviti 
poseben program prodaje in 
seveda bo tu pomembno tudi 
stališče tovarne Elan, da fir
mi v Kanadi res omogoči 
ugodno nabavo cenejših mo
delov (mogoče v II. kvaliteti, 
neprodano zalogo ipd.).

Seveda bi bile dobrodošle 
tudi kakršnekoli propagand
ne akcije v jeseni, kar pa bo 
verjetno težko izvedljivo. Je 
pa kanadsko tržišče težavno 
ne samo zaradi poznih naro
čil, cenovnih vojn, ampak tu 
di zato, ker vsak hoče nekaj 
svojega, svoj design ipd. Za
to je izcedno težko usklaje
vati te želje med proizvodnjo 
in trgovci. Tržno gledano je 
situacija v Kanadi dosti tež
ja  kot v ZDA in bo izredno 
težko doseči zastavljene ci
lje, ki pa ob dobrem delu na 
trgu, skrbnem gospodarje
nju in pa ob pomoči in sode
lovanju matične firme niso 
nedosegljivi, če nam ob rea 
lizaciji vsega prej naštetega 
ne bo zagodla naslednja zi-

Trgovski potniki firme »Elan Monark« na sejmu v I âs Vega
su v družbi Stenmarka in Križaja

Zbor gorenjskih 
aktivistov 
v Krpinu je uspel

—  BEGUNJE 85
9. junija je bil v Krpinu v 

Begunjah sedemnajsti zbor 
gorenjskih borcev-aktivistov 
in zapornikov.

Slavnostni govornik je bil 
član Sveta republike in na
rodni heroj Rudolf Hriber- 
nik-Svarun, prireditev pa so 
popestrili tudi »Avseniki« s 
svojim enournim nastopom.

Ocenjujejo, da se je zbora 
udeležilo nad 5.000 ljudi.

S. K.

V

0

ma. Herman Poklukar Del udeležencev proslave v Krpinu

ELIKN



Prvo četrtletje po novem
POROČILO o gospodarjenju 
in poslovnih rezultatih v 
I. četrtletju 1985

1. UVOD
Pred nami je prvi obračun 

v letu 1985, sestavljen sklad
no z novimi predpisi, ki so 
pričeli veljati 1. 1. 1985. Da 
ne bomo zahajali v podrob
nosti, naj omenimo:

— dohodek se je zaradi 
pomembnih sestavin, ki po 
novih predpisih tvorijo stro
ške, v primerjavi z letom 
1984 pomembno zmanjšal,

— obresti in delovna 
skupnost skupnih služb se 
spremljata in izkazujeta na 
stroškovni in dohodkovni 
strani,

— vse zaloge so revalori
zirane tako, kakršen je bil 
doslej sistem pri revaloriza
ciji osnovnih sredstev.

Pri tem pa moramo omeni
ti še dvoje:

— da podatki skoraj v ce
loti, razen redkih izjem, niso 
primerljivi z letom 1984,

— da tudi ni primerjave s 
planskimi podatki, ker je 
načrt narejen po starem za
konu o celotnem prihodku.

Minilo je manj kot leto dni 
od splovitve prve jadrnice 
nove generacije ELAN 31 in 
že so delavci TOZD Plastika 
pripravili prijetno presene
čenje, ko so 5. aprila 1985 
splovili še eno novo jadrnico
-  ELAN 19.

To je manjša družinska ja 
drnica, kot nalašč za naš J a 
dran, s pomično kobilico, 
majhnim vgrezom in veliko 
površino jader. Skrbno je na-

Če zanemarimo te formal
nosti v zvezi s sestavljanjem 
obračuna, nam številke vseh 
vrst pokazateljev povedo:

— da inflaciji nismo kos, 
vsi indeksni pokazatelji pre
segajo normalna gibanja, ki 
bi bila rezultat razuma in 
dela,

— če izvzamemo cene 
transportnih storitev, drob
nega inventarja in energije, 
so izhodne cene bolj narasle 
kot cene vhodnim surovi
nam,

— amortizacija bo v letoš
njem letu dosegla občutno 
večjo vrednost kot v prete
klem letu,

— ob izkazu četrtletnega 
rezultata so ostale nedota
knjene pozitivne razlike 
med planskimi in dejanski
mi cenami.

— nismo pa popolni v po
ročanju, če ne omenimo 
obresti, dosegle so že stopnjo 
62 %. To nas še bolj zavezuje, 
da dosledno, po možnosti pa 
pospešeno, uresničujemo na
črtovano politiko formiranja 
obratnih sredstev.

črtovana tudi notranjost, ki 
nudi pravo udobje štirim ja 
dralcem. Taki so bili zaključ
ki povabljenih novinarjev, ki 
so komaj čakali, da se bodo 
na ta vetrovni dan prvič po
peljali po Portoroškem zali
vu. Kljub precej močni burji 
so se vsi vračali zadovoljni 
in prepričani v dobro kon
strukcijo nove Elanove jad r
nice.

I. V.

2. REZULTATI 
GOSPODARJENJA

Edino, kar z zanesljivostjo 
lahko zapišemo, ko primer
jamo lanskoletne in letošnje 
podatke in jih primerjamo z 
načrtom, je podatek o celot
nem prihodku, ki izkazuje 
znesek 2.558 milijard in je za 
141,5% večji kot lani, letni 
načrt pa je dosežen z 22,9 %. 
Zadnjih pet let smo v tem 
času letni načrt celotnega 
prihodka izpolnili od 
14 % do 18 %.

ELAN še vedno ostaja v 
zunanjetrgovinski bilanci vi
soko pozitiven, različno sicer 
po temeljnih organizacijah, 
vendar izvozi precej več ka
kor uvozi. Drugače pa je z 
devizno bilanco, kjer z raz
polagalno pravico 40 $ od 
ustvarjenih 100 $, ne more
mo zadovoljiti vsem potre
bam. Da produkcija normal
no poteka, si pomagamo s 
kratkoročnimi blagovnimi 
krediti za uvoz repromate- 
riala, surovin in rezervnih 
delov.

Izrazito izpostavljenih in
vesticijskih naložb v osno
vna sredstva v prvem kvar
talu ni bilo. Uresničuje se 
načrt, da so nam v letošnjem 
letu na voljo zmanjšana 
sredstva za te namene zara
di pospešenega formiranja 
lastnih obratnih sredstev.

Ob zaključku pregleda po
slovanja lahko trdimo:

— da uspevamo v vseh po
slovnih vidikih voditi politi
ko s projekti, ki uspevajo do
ma in predvsem na področju 
mednarodne menjave dela,

— ob teh rezultatih nismo 
zanemarili osebnega in 
skupnega standarda. Osebni 
dohodki dosegajo dokaj viso
ko poprečje.

— ne moremo pa biti za
dovoljni, pa ne zato, ker ni
česar nismo naredili, z obra
čanjem zalog. Če so zaloge 
gotovih izdelkov in nedovr
šene proizvodnje rezultat v 
pretežni meri sezonske pro
daje ter permanentne proiz
vodnje, to za surovine in tr 
govsko blago ne velja.

— Temeljne organizacije 
Inštitut, Vzdrževanje in De
lovna skupnost skupnih 
služb so I. četrtletje poslova
le skladno s sprejetim pro
gramom, rebalansi načrtov 
niso bili potrebni.

3. ZAKLJUČEK
Da bomo uresničili letoš

nji gospodarski načrt, ki ni 
toliko v končni številki celot
nega prihodka, kot v tem:

— da moramo zagotoviti 
del lastnih obratnih sredstev 
in se tudi dinarsko razdol- 
žiti,

— da moramo pokriti vse 
negativne tečajne razlike.

Iz tega sledijo naloge:
1.) da nas ne bo preseneti

lo polletje ali tretje četrtle
tje, bomo še bolj kot doslej 
mesečno spremljali naše po
slovanje, predvsem bomo po
svetili posebno pozornost 
stroškom, kako se gibljejo v 
primerjavi s planom,

2.) da bomo posvetili po
sebno skrb nabavi surovin, 
drobnega inventarja in tr 
govskega blaga, v tem smi
slu da bodo zaloge minimal
ne in obračanje čim hitrejše. 
S tem v zvezi bomo ob letoš
nji inventuri poskrbeli, da iz
ločimo in po potrebi odpro
damo nekurantne in neidoče 
zaloge. Pavel Koder

Splovitev jadrnice 
ELAN 19 v portoroški 
marini

5. aprila 1985 ob 10.46 je prva jadrnica Elan 19 ob prisotnosti 
številnih gostov doživela svoj morski krst in ponosno izplula 
v portoroški zaliv — Srečno!

Obisk iz sosednje Italije: Naš generalni zastopnik za prodajo 
Elanovih plovil v Italiji »Vitalco« iz Milana je sredi aprila le
tos s skupino svojih trgovcev obiskal Elan v Begunjah in 
portoroško marino — v skupini je bilo 40 njihovih prodajal
cev iz raznih krajev Italije. Ogledali so si celotno proizvod
njo v Begunjah, poslastica pa je bila vožnja z vsemi našimi 
plovili po portoroškem zalivu.
Takole pa se je prva skupina kljub hladnemu in vetrovnemu 
vremenu odpravljala na jadranje z jadrnico Elan 31



DG-500 ELAN
v zaključni fazi 
razvoja
Prototip dvosedežnega jadralnega 
letala z vgrajenim motorjem kmalu 
nared

Prvo laminirano jadralno letalo — dvosed DG-500 ELAN, ki 
bo imelo lastni motor za dviganje

»Ce v zaključni fazi razvo
ja ne bo večjih zapletov, po
tem bo prototip dvosedežne
ga jadralnega letala z vgra
jenim motorjem z oznako 
DG-500 ELAN letos jeseni že 
opravil poskusni polet,« daje 
besedo dipl. ing. strojništva 
Tone Čerin, konstruktor ja
dralnih letal in odgovorni 
vodja projekta. Novo jadral
no letalo bo tako novo Ela
novo »železo v ognju« v ostri 
mednarodni konkurenci, v 
kateri si lahko obetamo tudi 
ugodnih rezultatov.

»Prvi in najpomembnejši 
razlog, zakaj smo šli sredi 
1981. leta v ta zahteven pro
jekt, je bil, da tržišče na po
dročju sodobnih dvosedež
nih jadralnih letal v arm ira
ni plastiki še ni zasičeno. Po
leg tega vlada za ta tip letala 
precejšen interes tudi pri 
nas doma. DG-500 ELAN pa 
bo dopolnil obenem paleto 
jadralnih letal tipa DG 
ELAN.«

Kako ste si zamislili reali
zacijo projekta?

»Najprej je bilo potrebno 
določiti konstrukcijsko za
snovo, torej kakšno naj bo to 
letalo v primerjavi z obstoje
čimi in kaj naj prinese nove
ga. Prevladujoče je bilo sta
lišče, naj bi nov tip letala po
nudili v več inačicah. Paleta 
uporabnosti tega dvoseda bi 
se s tem močno povečala in 
zadovoljila tako jadralce za
četnike, kot tudi vrhunske

tekmovalce. Prva inačica 
DG-500 ELAN je nam enjena 
šoli jadranja, druga nadalje
vanju šolanja s preletom, 
tretja naj bi se pohvalila z 
vrhunskimi sposobnostmi, 
četrta, najzahtevnejša, bo 
imela vgrajen tudi uvlačljiv 
motor, s katerim bomo dose
gli neodvisnost štarta ob 
tem, da jadralne sposobnosti 
letala ne bodo okrnjene.

Zatem se je bilo potrebno 
odločiti, kateri verziji pri 
razvoju dati prednost. Odlo
čili smo se, da začnemo pri 
najbolj kompleksni, četrti, in 
to iz več razlogov: m arketin 
ške raziskave so pokazale 
zanj veliko povpraševanje, 
poleg tega pa nam bo reali
zacija najprej nazahtevnejše 
verzije letala v marsičem 
poenostavila tehnične reši
tve in upravne postopke pri 
kasnejšem razvoju ostalih 
nekaj manj zahtevnih verzij 
dvoseda DG-500 ELAN. To je 
pomenilo v pripravah na za
četek redne proizvodnje tudi 
najbolj optimalno pot pri iz
delavi potrebnih orodij.«

Kakšni so tehnični podat
ki novega letala?

»Inačica DG-500 ELAN, 
kakršno sedaj razvijamo, 
ima krilo z zakrilci razpona 
22 m, uvlačljiv motor ter 
vzmeteno, uvlačljivo pod
vozje.

Ostale tri verzije bodo 
imele razpon kril nekaj 
manjši, 20 in 18 m, ob tem da

bo preprostejša, šolska ver
zija imela krilo brez zakrile 
ter stabilno podvozje.

Sedaj že dolgoletna dejav
nost gradnje jadralnih letal
v Elanu temelji na tesnem 
poslovno-tehničnem sodelo
vanju z zahodnonemško fir
mo Glaser-Dirks iz Bruchsa- 
la, pogodba o dolgoročnem 
sodelovanju pa zagotavlja 
enoten in optimalen nastop 
na tržišču, tako v smislu de
litve proizvodnih programov 
kot tudi pri razvoju novih 
projektov.

»Jeseni 1982 smo prekinili 
z razvojem DG-500 ELAN 
ter vse razpoložljive sile pre
usmerili na projekt DG-300 
ELAN, vrhunsko jadralno le
talo standardnega razreda, 
ki naj bi svoj tekmovalni 
krst doživelo na Svetovnem 
prvenstvu v ameriškem 
Hobbsu poleti 1983. leta. Ča
sa ni bilo mnogo, vendar so 
bila skupna prizadevanja z 
nemškimi kolegi poplačana.

Uspeh na SP je vzbudil ve
lik interes za naše letalo, to 
pa je bil obenem tudi razlog, 
da smo v začetku 1984. leta 
pričeli z redno proizvodnjo. 
26. m aja letos je poletelo že 
100. letalo tipa DG-300 
ELAN. Medtem je pri kupcih 
širom po svetu trenutno že 
180 jadralnih letal tipa DG-
100 ELAN.

Maja 1984 smo naposled 
nadaljevali z razvojem dvo
seda. Zaradi omejenih ča
sovnih rokov smo si nadalje
vanje konstrukcijskih del 
razdelili z zahodnonemškim 
partnerjem.

Kljub vsemu pa nam žele
nih terminov ob razpoložlji
vih kapacitetah ne uspeva 
dohajati tako, kot bi hoteli. 
Vmesne stopnje pri razvoju 
namreč zahtevajo nepredvi

dene dodatne raziskave. 
Vendar to je pač običajen da
vek za raziskovalno delo. A 
vseeno, ko smo že pri časov
nih rokih, bi rekel, da bi pro
totip, če ne bo večjih zaple
tov v zaključni fazi razvoja, 
moral poleteti letos jeseni. 
Upoštevati moramo, da je ja 
dralno letalo DG-500 ELAN 
mnogo bolj zahteven projekt 
kot DG-300 ELAN, ki je m ar
sičem izvedenka DG-100 
ELAN. Za razvoj DG-300 
ELAN je bilo skupaj s part
nerjem porabljenih 13500 de
lovnih ur, pri DG-500 ELAN 
pa so do sedaj že Elanovi 
strokovnjaki sami porabili 
13000 delovnih ur.«

In kakšni so Elanovi obeti 
z novim letalom?

»Ne toliko količinsko kot 
vrednostno bo DG-500 ELAN 
za Elan pomenil velik korak 
naprej. Pomemben bo tudi 
napredek in afirmacija po 
tehnološki plati: pri tem leta
lu bomo uporabili karbonska 
vlakna, keflarske tkanine, 
satovje v konstrukciji trupa, 
s potezami te vrste pa gremo 
v korak s trendi razvoja 
jadralnih letal v svetu. Z 
DG-500 ELAN se bo dopolni
la paleta ponudbe jadralnih 
letal skupaj z Glaser-Dirk- 
som, kjer izdelujejo enosede 
DG-200 in DG-400. Slednji je 
opremljen z uvlačljivim mo
torjem.

Ob koncu lahko s ponosom 
ugotovimo, da se Elan sku
paj s firmo Glaser-Dirks po 
poslovno-tehničnih uspehih 
že lahko enakovredno posta
vi ob bok najuglednejšim 
svetovnim proizvajalcem, ta 
ko po količini kot tudi pe
strem izboru različnih tipov 
jadralnih letal.«

Bojan Rauh

Obisk delavcev Isosporta
iz Avstrije

V petek, 7. junija smo ime
li v gosteh domala vse delav
ce tovarne »ISOSPORT« iz 
Avstrije, ki nam že dolga le
ta dobavlja zgornje in 
spodnje obloge za smuči in 
laminate. Obojestransko po
slovanje je dobro. Gostom

smo pokazali najpomemb
nejše dele proizvodnje 
jadralnih letal, čolnov in 
smuči.

V razgovoru z njimi pri 
kosilu smo slišali, da so bili 
presenečeni nad našim pri
srčnim sprejemom in nad ti
stim, kar so videli. s. K.

Delavci Isosporta v Elanu



Izvoz telovadnega orodja
Delavci TOZD Športna 

orodja se v zadnjih mesecih 
srečujemo z ne ravno običaj
nimi nalogami predvsem kar 
se tiče rokov izdelave, zah
tev glede kvalitete izdelkov, 
odpremne papirnate vojske 
in obilice dela pri pakiranju.

In kaj je pri tem neobičaj
nega?

Predvsem so vzrok za ves 
ta direndaj velika izvozna 
naročila za telovadno orodje 
iz Kanade, ZDA, Egipta in za 
ročke iz ZR Nemčije in pre
ko Mednarodne organizacije 
za dviganje uteži IWF iz 34 
držav sveta. Vsa ta naročila, 
ki smo jih delno že realizi
rali, preostanek pa naj bi 
bil odpremljen do kolektiv
nega dopusta, so izražena 
v dolarjih takole: Kanada 
26.000, ZDA 29.500, Egipt 
64.500, IWF 27.000, ZR Nem
čija 15.000. Pri tem naj na 
primer navedem, da je bil 
samo veliki kontejner za 
ZDA vreden 29.500 $. Z reali
zacijo samo navedenega iz
voza bomo dosegli 71 % pla
niranega izvoza za leto 1985.

Ker pa ob prebiranju na
vedb marsikdo pomisli, da 
smo pač spet enkrat imeli 
srečo, bi rad povedal še ne
kaj o predzgodovini teh in 
podobnih »podvigov«.

Načrtno usmerjanje v iz
voz tudi na področju telovad
nega orodja je staro vsaj to
liko kot TOZD Športna orod
ja, ker je bila eno osnovnih 
usmeritev pri organiziranju 
TOZD, da mora vsaka dejav
nost, oz. TOZD sama pokri
vati svoj uvoz z izvozom. 
Proizvodnja športnega orod
ja  sicer ni dosti vezana na 
uvoz surovin, smo pa zato 
zaradi znanih dogajanj na 
domačem trgu morali veliko 
deviznih sredstev združevati 
z domačimi proizvajalci su
rovin. Če pri tem omenim, 
da nam je zaradi zahtev po 
pokrivanju družbenih potreb 
ostajal vedno močnejši del 
ustvarjenih deviz, je jasno, 
da je bilo deviz vedno pre
malo.

Ko smo pred leti načrtova
li prodor naših izdelkov na 
tuja tržišča, smo ugotovili, 
da moramo kot prvo posodo
biti in razviti naše izdelke na 
raven, ki bo po funkcionalno
sti, kvaliteti, designu in seve
da ceni konkurenčen tujim. 
Zaradi pogojev na tržišču 
materialov v Jugoslaviji in 
naših razvojnih kapacitet in 
sposobnosti zadana naloga 
ni bila lahko rešljiva, pred
vsem pa se vsega ni dalo na
rediti čez noč. Po tržni plati 
smo na tujih trgih morali še

le dokazati, da kvaliteta na
ših izdelkov res odgovarja 
zahtevam, ki jih razvoj špor
ta v svetu postavlja. Najbolj 
učinkovito se da kvaliteto 
orodja prikazati na velikih 
mednarodnih tekmovanjih, 
zato smo tudi v TOZD Šport
na orodja zavestno investira
li ne ravno m ajhna sredstva 
v reklamo in ostale oblike 
naše prisotnosti na nekate
rih mednarodnih tekmova
njih.

Naj navedem samo po
membnejša:

— Mediteranske igre v 
Splitu 1979,

— Balkansko prvenstvo v 
gimnastiki v Ljubljani 1979,

— Svetovno prvenstvo v 
dviganju uteži SPEDU 82 v 
Ljubljani,

— Svetovni pokal v gim
nastiki 82 v Zagrebu,

— Mladinsko svetovno pr
venstvo v dviganju uteži v 
Kairu 1983 itd.

Vsa ta tekmovanj a.sprem
ljajo tako funkcionarji kot 
trenerji, ljubitelji športa in 
poslovni ljudje. Vsekakor pe
ster izbor za navezovanje 
stikov. Seveda se je na to 
treba pripraviti s potrebnim 
informativnim materialom 
in organiziranjem različnih 
sestankov. Tako smo nave-

TOZD Športna orodja pove
zali s strokovnimi delavci fa
kultete za telesno kulturo v 
Ljubljani, ki so pripravili ra 
čunalniško podprt informa
cijski sistem v telesni vzgoji 
za različne šole. Močno ilu
strativni so bili tudi video 
posnetki tega testiranja, ki 
so jih na našem razstavnem 
prostoru zavzeti demonstra
torji predpisanih vaj predva
jali ljubljanskim šolarjem.

I. V.

zali poslovne stike skoraj z 
vsemi, ki stojijo za izvoznimi 
posli, ki smo jih omenili v za
četku sestavka.

Seveda je bilo od prvih sti
kov do sedanje realizacije 
potrebno ničkoliko dogovo
rov, obiskov, ponudb in tudi 
poslanih vzorcev. Nešteto je 
bilo poslanih prospektov in 
ponudb, na katere pa nismo 
nikoli prejeli odgovora. Žal 
je pač tako. Konkurenca je 
tako kot pri vseh drugih iz
delkih tudi v našem progra
mu v svetu zelo velika. Naši 
izdelki morajo biti poleg 
enakovredne kvalitete cenej
ši od konkurenčnih in doba
vljeni v zahtevanih rokih.

Vsega tega pa ni lahko do
seči. Tujega kupca naši pro
blemi pri nabavi materialov, 
njihovi kvaliteti, ceni in do
bavnih rokih prav nič ne za
nimajo. Zato moramo vse te 
probleme »amortizirati« mi. 
To pa zahteva in bo tudi v 
bodoče zahtevalo polno an 
gažiranja vsakega od nas in 
to marsikdaj tudi preko ose
murnega delavnika.

Pri teh naših prizadeva
njih za večji izvoz športnega 
orodja si lahko želimo le res 
angažiranega sodelovanja 
vseh ostalih služb, ki s svo
jim delom sodelujejo pri 
uresničevanju naših nalog.

Alojz Pintar

r "n
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Elan na mednarodni 
razstavi učil in šolske 
opreme v Ljubljani

E L M

Na generalni vaji pred otvoritvijo se ljubljanski šolarji kljub 
ostrim očem Elanovih predstavnikov, ki so jih prišli pogle
dat, niso dali motiti

Konec meseca marca 85 je 
bila v Ljubljani mednarodna 
razstava učil in šolske opre
me, kjer je Elan predstavil 
razno opremo za telovadnice 
in športne dvorane, telesno-

vzgojne rekvizite, merske in
štrumente ter rekreacijska 
orodja za vadbo doma.

Ponudba je bila še toliko 
bolj pestra in živa, ker so se 
predstavniki Elanovega Promocija Elana na avstralski način



Elan in 
Univerziada 
Zagreb 1987
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Drugouvrščena v kategoriji »starejših pionirk« Nataša Vuki- 
čevič sprejema zasluženo medaljo

Četrtič podeljen 
Elanov pokal

NAŠ POGOVOR PRED TO 
VELIKO PRIREDITVIJO, 
POSVET S PROJEKTANTI 
IN INVESTITORJI

Velike športne prireditve 
so v jugoslovanskih razme
rah eden od pomembnih 
vzvodov telesne kulture ali 
konkretneje rečeno načinov 
za izboljšanje materialne ba
ze (objekti) telesne kulture. 
Žal je že tako, da si s sprotno 
reprodukcijo ne zagotavlja
mo izgradnje telesnokultur- 
nih objektov, pa se le-ta po
javlja v obliki valov in eden 
takšnih je Univerziada v Za
grebu.

Ob zdajšnji gospodarski 
situaciji, ko investicije ne
štetokrat tehtamo, se seveda 
pojavljajo medklici o zgreše- 
nosti naložb ob velikih šport
nih prireditvah. Pa vendar 
velja biti ob primeru Zagre
ba v takšnih sodbah preuda
ren, posebej še, če vsaj malo 
poznamo zagrebške razme
re. Zato velja, da je Univer
ziada povod in skupni napor 
za zaokrožitev prizadevanj 
Zagrebčanov, da si v dogled
nem roku izboljšajo telesno 
kulturo in rekracijsko po
nudbo, ki bo vsaj delno kos 
trenutnemu in bodočemu 
povpraševanju. Ni odveč 
vedeti, da je Zagreb od leta 
1976, ko so pri njih stopili v 
veljavo sodobni normativi za 
gradnjo in opremljanje šol
skih in športnih prostorov, 
gradil zelo smotrno in je s to
vrstnimi objekti najbolje 
opremljeno republiško sre 
dišče. Takšna odločitev je 
šla delno na škodo vrhun
skim objektom. Zato se se
daj predvideva gradnja po
kritega olimpijskega bazen
skega kompleksa, dokonča
nje vodnorekreacijskega 
centra Jarun  na Savi, obno
va dvoran na Trešnjevki, ba
zena na Šalati in stadiona 
Maksimir. In ker je Univer
ziada športno srečanje štu
dentov sveta, bo ob tej priliki 
zgrajeno tudi od 6 do 8 
večnamenskih trojnih telo
vadnic s kapaciteto gledal
cev do 1000 sedežev ob za
grebških fakultetah, ki so 
(kot slovenske) dosedaj kot

po pravilu skoraj brez telo
vadnic.

Elan je že dolga leta stalen 
partner raznim zagrebškim 
investitorjem, tako da lahko 
trdimo, da smo veliko večino 
opreme izdelali pri nas. Zato 
ni čudno, da smo ob tej pri
ložnosti zopet skupaj in to ne 
samo v klasičnih kupoprodaj
nih odnosih, temveč v pri
pravi nanje. V ta namen je 
naše zagrebško predstavni
štvo in njen vodja mag. Su- 
mina, v poslovnih prostorih 
Univerziade, 23. 4. 1985 orga
niziral sestanek odgovornih 
za izgradnjo objektov z mno
žico projektantov in pred
stavnikov Elana.

Takšni strokovni posveti 
so pri projektantih zelo zaže
leni, nam pa pridejo prav, da 
v prakso lahko čim hitreje 
sprovedemo naše naj novejše 
športno-tehnološke dosežke, 
pa najsi bo to oprema ali 
funkcija objekta kot celote. 
Posvet je bil sestavljen iz 
predstavitve Elana (diapozi
tivi), predstavitve maribor
ske športne dvorane z našo 
opremo (videokaseta), prika
zali smo uspele in komenti
rali neuspele rešitve opreme 
raznih dvoran po Jugoslaviji 
(diapozitivi). Teoretični del 
je obsegal predstavitev pro
jektnih elementov trojne te
lovadnice ter podrobnejša na
vodila za projektiranje. Po
svet je že dal konkretne rezul
tate (recenzije idejnih načr
tov) in kot oblika nastopa na 
trgu, pomeni pa nadaljevanje 
že pred letom dni zastavljene 
tovrstne aktivnosti. Posveti so 
se dozdaj zvrstili v Pulju, 
Vukovaru, Bjelovaru ter v 
Tešnju (BiH), skupno z naši
mi predstavniki pa se obeta
jo še v Dalmaciji, Makedoni
ji in Črni gori.

Tovrstna aktivnost se je 
pokazala kot uspešna in edi
ni problemi so pravzaprav 
prospektni materiali, kate 
rih pomanjkanje je že kar 
kronično. Vsled tega pri
pravljamo drugo dopolnjeno 
izdajo brošure »Kriteriji za 
projektiranje telovadnic«, ki 
bo to fazo kontaktiranja po
krila za dalj časa.

Janez Urbanc

V Elanovi trgovski hiši v 
Zagrebu so 14. maja letos že 
četrtič podelili najuspešnej
šim pionirjem in pionirkam 
iz hrvatskih klubov Elanov 
pokal.

Interes za ta pokal pri 
mladih hrvatskih smučarjih 
se iz leta v leto veča, to pa 
pomeni tudi napredek alp
skega smučanja v tej repu
bliki. Po svečanosti je govo
ril o pravi izbiri trenerja  in

njegovih nalogah ter o delu z 
mladimi tudi direktor jugo
slovanskih smučarskih re 
prezentanc tovariš Tone Vo
grinec. Predstavnike Smu
čarske zveze Hrvatske je 
navduševal za izbiro mladih 
perspektivnih trenerjev, ki 
se bodo z veseljem lotili stal
nega dela, kajti za tujimi 
plačanimi trenerji nastajajo 
prevelike vrzeli ob njihovih 
menjavah. Iztok Vrčon

Zadovoljstvo mladih, ki so za svoje uspehe in trud v četrtem 
Elanovem pokalu dobili priznanja



ELMM
Prispevek mladih 
k praznovanju 
40-letnice Elana

Prejšnji mesec je potekel madinski natečaj za nagrade 
Elana, s katerim so mladi dali svoj prispevek k praznovanju 
40-letnice obstoja Elana.

Mladi so sodelovali z literarnimi, likovnimi, kiparskimi 
in fotografskimi deli na naslednje teme:

Kaj mi pomeni Elan?
Z Elanovimi dilcami v dolino.
Od Bloškega smučarja do danes.
Do roka je prispelo 645 del: 186 spisov, 430 risb, 7 foto

grafij in 22 kipcev. 30 risbic so poslali tudi malčki iz otroških 
vrtcev.

Prispevke sta ocenjevali dve komisiji v sestavi:
— za literarna dela: Pogačnik Milica, Rekelj Majda, 

Žmavc M arjana in Rauh Bojan
— za likovne, kiparske in fotografske prispevke: Čeh 

Boni, Rogelj Bine, Kamilo Legat in Pirih Dušan.
Zaradi precejšnje izenačenosti izdelkov so bili postavlje

ni pred težko nalogo pri izbiri najboljših.
Po pregledu vseh izdelkov so se odločili, da se nagradi 

sledeče učence:

A. Literarni prispevki:

Smej Valentina, 3. d, OŠ D. Šumenjak, Murska Sobota 
Trpin Simona, 3. c, OŠ Borci za severno mejo, Maribor 
Kmetec Suzana, 3. c, OŠ Borci za severno mejo, Maribor 
Hladnik Matjaž, 5. c, OŠ B. Kidriča, Ajdovščina 
Klinar Polona, 5. b, OŠ. T. Čufar, Jesenice 
Arih Andrej, 6. c, OŠ prof. dr. J. Plemlja, Bled 
Perger Tanja, 6. č, OS B. Kidriča, Ajdovščina 
Golež Petra, 6. 7, OŠ heroja Rajka, Dol pri Hrastniku
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Furlan Milka, 6. č, OŠ B. Kidriča, Ajdovščina 
Novak Aleš, 6. č, OŠ. T. Čufar, Jesenice 
Lapuh Mateja, 8. r, OŠ F. S. Finžgarja, Lesce 
Ulčar Irena, 7. a, OŠ bratov Ribarjev, Brežice 
Kržišnik Matjaž, 7. b, OŠ Cvetko Golar, Škofja Loka 
Muhar Andrej, OŠ Karavanških kurirjev, Koroška Bela 
Petek Franci, 8. r, OŠ F. S. Finžgarja, Lesce 
M uhar Peter, OŠ Karavanških kurirjev, Koroška Bela 
Klinar Tomaž, 7. b, OŠ. T. Čufar, Jesenice 
Ilenič Boštjan, 7. b, OŠ. T. Čufar, Jesenice 
Klemenčič Veronika, 8. b, OŠ F. S. Finžgarja, Lesce 
Radelj Simona, III. a, Šola za oblikovanje in fotografijo, 
Ljubljana

Komisija v sestavi tov. Bonija Čeha, Bineta Roglja, Kamila 
Legata ter Pirih Dušana

B. Likovni prispevki:

Trogin Mateja, 4. d, OŠ Srečko Kosovel, Sežana 
Novak, Bergant, 3. d, OŠ. T. Čufar, Jesenice 
Balič Husein, 2. d, Oš. T. Čufar, Jesenice 
Maver Kristina, 4. b, OŠ Srečko Kosovel, Sežana 
Grega Zakrajšek, VVZ J. Pibernik, Jesenice 
Čebahin Danica, 1. r OŠ D. Bručič, Hrbelj 
Avšič Branka, W O  Črnuče, Gmajnar 
Repič Aleš, 4. a, OŠ Simon Jenko, Kranj 
Kristan Grega, 2. d, OŠ. T. Čufar, Jesenice 
Čarni Saši, 3. č, OŠ. T. Čufar, Jesenice 
Trunki Barbara, 6. r, OŠ Oplotnica 
Pilih Miloš, 5. b, OŠ Drago Bajc, Vipava 
Jankovič Renata, 6. r, OŠ Milan Šušteršič, Ljubljana 
Koprivnik Mateja, 6. r, OŠ Pohorskega bataljona, 

Oplotnica
Klemenčič Sandra, 5. r, OŠ D. Šumenjak, Murska Sobo

ta
Bolta Žiga, 7. r, OŠ Milan Šušteršič, Ljubljana 
Plevnik Andreja, 7. c, OŠ Simona Jenka, Kranj 
Koprivnik Irena, 8. r, OŠ Pohorskega bataljona, Oplot

nica

Bela
Rozman Anže, 5. c, OŠ Karavanških kurirjev, Koroška 

Koranter Simon, 6. a, OŠ. T. Čufar, Jesenice

Glavni direktor Vojsk med nagrajenimi učenci

ELAN



C. Kiparski prispevki:

Pogačar Mateja, 3. a, Hodoček Sonja, 4. b
Žgavc Gaber, 3. b Smolej Jure, 4. b
Kelvišar Klemen Petkovič Miodrag, 4. b
Smolej Primož, 3. c Konobelj Mojca
Remenik Matjaž Pavlin Nina
vsi iz OŠ T. Čufar, Jesenice.

Kolektivno nagrado prejme 7. b razred OŠ bratov Polan- 
čičev iz Maribora.

Posebej se za njegov prispevek — risbo nagradi učenca 
3. d razreda OŠ D. Šumenjak iz Murske Sobote Cor Danila, 
ki se je kljub težki invalidnosti odzval natečaju.

Vaja na konju (patinirana keramika), Mateja Pogačar, 3. a,
O. S. Tone Čufar, Jesenice

Vsi, ki so sodelovali v natečaju, bodo prejeli jubilejne 
značke ter prospekte o Elanu, nagrajenci pa še praktične na
grade.

Eno izmed nagrajenih del z likovnega natečaja ob 40-letnici 
Elana
Avtorica: Koprivnik Irena, 8. razred O. Š. Pohorskega bata
ljona — Oplotnica

Najboljša dela bodo objavljena v Smučini in razstavlje
na v avli upravne zgradbe.

Na koncu se zahvaljujemo vsem učencem ter njihovim 
mentorjem, ki so sodelovali s prispevki in članom komisij za 
realno ocenjevanje izdelkov. Rudi AntoHn

Naši veterani
V komisiji za proslavljanje 

40-letnice Elana je Franci 
Cvenkelj posebej zadolžen 
za področje športnih vetera
nov, smučarjev skakalcev, 
alpskih smučarjev, tekačev 
in telovadcev.

Na spisku jih ima nad sto. 
Vseh teh se bomo spomnili

ob našem prazniku tako, da 
jih bomo povabili na zaklju
čno proslavo, ki bo 28. sep
tembra letos v športni dvora
ni na Bledu, ali pa se bomo z 
njimi srečali že prej na prija
teljskem srečanju.

Več o tem v naslednji, slo
vesni številki Smučine sep
tembra.

Imena smučarjev 
veteranov — sodelavcev 
Elana
I. AL PSK E  DISCIPLINE:

1. J a n k o  Ja n ša ,  2. Franci 
Mrak (K ran jska  Gora), 3. Leon 
K nap (K ran jska  Gora), 4. Jože 
in Poldka Švigelj, 5. M iran G a 
šperšič, 6. Jože  Bertoncelj, 7. 
M arjan  M agušar, 8. J an k o  K r
melj (Tržič), 9. Jože  Krmelj (Tr
žič), 10. J a n k o  Štefe (Tržič), 11. 
Matevž in D arinka  Lukane (Tr
žič), 12. P e te r  Križaj (Tržič), 13.

Pete r L akota  (in R om ana Lako
ta), 14. Blaž Jakopič, 15. Boris 
Pesjak  (Jesenice), 16. Vida Po
har, 17. Lojzka Praček, 18. Da
r inka  Uršič (Celje), 19. Vojtek 
Budinek (K ran jska  gora), 20. 
Ljubo Bizjak (Ljubljana), 21. 
J an k o  Dernič (Ljubljana), 22. Ži
ga P res to r (Jesenice), 23. Andrej 
K linar (Jesenice), 24. Mirko Kli
na r  (Jesenice), 25. S tanko  Kli
n a r  (Jesenice), 20. B arbka J a m 

nik (Kranj), 27. Mišo Jam n ik  
(Kranj), 28. M ajda Ankele, 29. 
S lava Zupančič (Kranj), 30. M a
ja  Rutar, 31. E rika  H eim (Jese 
nice), 32. Ludvik Dornik (Tržič), 
33. B ojana Dornik (Tržič), 34. J o 
že Kunšič (Jesenice), 35. Franci 
Čop (Maribor), 36. Slavko, Nada 
U rbar (K ran jska  gora), 37. D ra
go Fanedl, 38. K ris ta  Fanedl 
(Dekleva), 39. Franci Cvenkelj, 
40. M arkulin  (Zagreb), 41. Mo
drič (Zagreb), 42. Slavko Podku- 
lovšek ? (Sarajevo), 43. Fric De- 
tiček (Bled), 44. Ciril P raček (Je 
senice), 45. J a n k o  Četina (Celje),
II. TEKAČI:
1. F rance  Smolej, 2. Jože Knific,
3. Tone Pogačnik, 4. Tone R azin 
ger, 5. J a n e z  Mlinar, 6. Zdravko 
H lebanja  (M ojstrana), 7. Tone 
Duričič (M ojstrana), 8. D ušan 
Duričič (M ojstrana), 9. M ara  Re
k a r  (M ojstrana), 10. Lidija P še 
nica (M ojstrana), 11. Alojz Ker- 
š ta jn  (Rateče), 12. G ašper Kor- 
deš, 13. M atevž Kordež, 14 A n
gela Kordež, 15. Jan ez  Pavšič 
(Ljubljana), 16. Mirko Bavče 
(Ravne), 17. Rom an Seljak 
(Kranj), 18. J a k a  Reš (Radovlji
ca), 19. S inko Braco (S. Z. J. Beo
grad), 20. M ara  R ekar  (M ojstra 
na), 21. Jožica Goreč (Lovrenc),

22. Amalija Belaj (Celje), 23. Na
da Birko K ustec (Zagreb), 24. 
Milena Cundrič-Pirc (Jesenice), 
25. Cveto Pavšič (Ljubljana) 
GIMNASTIKA:

1. Prof. Vazzaz Jelica (Ljublja
na), 2. G regorka  Boris (Ljublja
na), 3. Pristov Jan ez  (Umag), 4. 
C erar Miro (Ljubljana), 5. C erar 
Zdenka (Ljubljana), 6. Brodnik 
J anez  (Ljubljana), 7. Šrot Tine 
(Ljubljana), 8. Š libar Janez  (Lju
bljana), 9. Š libar Milica (L jublja 
na), 10. Dr. K eršn ik  Milenko 
(Ljubljana), 11. Furlan  D ušan 
(Nova Gorica), 12. Pečar Borut 
(Ljubljana), 13. Miro Longika 
(Ljubljana), 14. Drago Šoštarič 
(Maribor), 15. Sonja  Petač (Jese 
nice), 16. Dr. Vida Gerbec (Ko
per), 17. M alenka Kovač (Lju
bljana), 18. Neža Novak (M ari
bor), 19. K arel Jan ez  (Ljublja
na), 20. Kosel Avgust (L jublja 
na), 21. Jože Grilc (Celje), 22. 
Janko  Grošelj.
III. SKAKALCI:
1. Gregor Klančnik, 2. Rudi F in 
žgar, 3. M arjan  Požar (M ojstra 
na), 4. Slavko Avsenik (Ljublja
na), 5. Božo Jem c (Bled), 6. Jože 
Š libar (Ljubljana), 7. J an k o  Ma- 
zik (Ljubljana), 8. Jože Langus 
(Bled), 9. Jože Zidar (Jesenice).



Uveljavljanje krožkov 
za izboljšanje 
proizvodnje

Da se v ustvarjalnem so
delovanju delavcev v proiz
vodnem procesu skriva po
memben potencial v priza
devanjih za večjo produktiv
nost dela, so prvi spoznali 
Japonci, ki so v 60-tih letih 
pričeli ustanavljati krožke 
kontrole kakovosti. Prav tej

Gre za majhno skupino 5 
do 12 delavcev iz istega od
delka ali organizacijske eno
te, ki v osnovi opravljajo po
dobno delo, se redno in pro
stovoljno sestajajo, imajo 
svojega vodjo in skupaj re 
šujejo probleme, povezane z 
njihovim delom. Takšna de
finicija velja tudi za krožke 
za izboljšanje proizvodnje, 
kakršne so pred leti pričele 
ustanavljati OZD po Slove
niji.

Rezultati dela prvih krož
kov (Tomos Koper, Kolinska 
Ljubljana in še nekateri) so 
bili vzpodbudni. Delavci so 
se z voljo in zavestjo vključi
li v delo in dali vrsto predlo
gov za boljše gospodarjenje. 
Z delom v krožku se krepi 
tudi povezanost delavcev v 
skupini in z OZD. Delavec 
na ta način ni več le goli iz
vajalec neke ozke aktivnosti, 
temveč subjekt, ki razmišlja 
o celotnem delovnem proce
su, k njemu prispeva in nanj 
neposredno vpliva.

»Tem premikom je sledil 
tudi Elan, načrtneje zlasti po 
letu 1982 na pobudo zavoda 
SRS za produktivnost dela 
in z osnovnim namenom 
ugotoviti možnosti, ki jih 
krožki za izboljšanje proiz
vodnje odpirajo predvsem v 
smislu zm anjšanja proizvod
nih stroškov in dviga kvali
tete.

Maja 1983 je bil ustano
vljen v TOZD Smuči prvi 
krožek v Elanu, imenovan

potezi pripisujejo velik delež 
svojega uspešnega prodora 
na svetovno tržišče z visoko 
kvalitetnimi in konkuren
čnimi izdelki. Krožki so se 
po japonskem vzoru razširili 
po vsem svetu in močno po
spešili množično inovativno 
dejavnost.

»Tekač«, ki združuje 10 de
lavcev s proizvodne linije te
kaških smuči. Sprva je bilo 
nekaj problemov, sodelujoči
v krožku so pričakovali ta 
kojšnje rezultate svojega de
la, kar pa seveda ni mogoče. 
Rezultati takšnega dela so 
vidni šele na daljši rok,« pri
poveduje pospeševalec krož
ka Avgust Šlibar, ki ima na 
skrbi še krožek »Smučina« 
in ki s svojim strokovnim 
znanjem rad priskoči na po
moč tudi ostalim krožkom. 
Od njega je največ odvisno, 
da se realizirajo predlogi re
šitev, ki jih krožek daje.

Kakšen je način dela krož
ka?

»Krožkarji se sestajamo 
vsak v svoji skupini, enkrat, 
oz. dvakrat mesečno po 45 
minut med delovnim časom. 
Uredili smo si poseben pro
stor za nemoteno delo krož
kov v enem izmed proizvod
nih obratov. Na sestankih 
rešujemo probleme s področ
ja  tehnologije dela, kvalitete, 
prihranka materiala, izbolj
šanja pogojev dela in podob
no. Ko si izberemo problem, 
ki ga bomo reševali, zbere
mo najprej potrebne podat
ke in ugotavljamo možne 
vzroke, vsak član krožka po
sebej predlaga svojo rešitev, 
ki jo zapišemo na zidne liste, 
nato pa z glasovanjem pre
tehtamo rešitev posebej in 
na ta način po mnenju veči
ne izluščimo najprim ernej
šo. Predlog rešitve oblikuje

mo, ga predstavimo vodstvu 
svoje organizacijske enote 
in rešitev nato sami ali s po
močjo strokovnih služb izve
demo.«

Krožek »Tekač« je npr. v 
dveh letih svojega dela dal 
že 11 idej, ki so bile potem 
realizirane (izboljšanje po
gojev dela, izboljšanje odse- 
sovanja, izboljšanje kvalite
te in znižanje škarta). Vloge 
krožka pa ne smemo gledati 
le skozi materialni učinek, 
pomembna je tudi vzgojna 
in vzpodbujevalna funkcija 
krožka: delavci razmišljajo o 
svojem delu, pridejo do idej, 
kaj narediti za izboljšanje 
stanja, realizacija idej pa po
meni vzpodbudo za naprej.

Po letu dni, maja 1984, je 
pričel z delom še krožek 
»Smučina«, za njim v strojni 
delavnici v začetni fazi pri
prave in obdelave lesa za po
samezne elemente smuči 
krožek »Dimter«, ki deluje 
tudi na področju priprave de
la in tehnologije; na področ
ju alpskih smuči so aktivni 4 
krožki, kar pomeni, da je tre 
nutno v Elanu 8 krožkov.

Kakšne so možnosti za 
razvoj inovacijske dejavno
sti v Elanu?

Ali imamo dobro urejena 
pravila, ki regulirajo odnose 
med inovatorji in delovno or
ganizacijo? Ali je v drugih 
podjetjih odnos do inovacij 
boljši kot pri nas?

Verjetno ste si tudi sami 
kdaj postavili takšna in po
dobna vprašanja. Dejstvo je, 
da večina zaposlenih zelo 
malo ve o tem, kaj imamo 
urejeno na področju inova
cijske dejavnosti.

V prispevku bom skušal 
na čim bolj enostaven način 
razložiti, kakšne pogoje ima 
inovacijska dejavnost v Ela
nu. Ker je osnova za vse 
aktivnosti pravilnik, ne mo
remo mimo njega, čeprav je 
branje pravilnika za večino 
ljudi precej utrudljivo, če že 
ne dolgočasno.

Končno, prvo vprašanje, 
ki si ga postavimo, je, ali 
sploh imamo dober pravil
nik?

Idealen pravilnik ne obsta
ja  v nobeni delovni organiza
ciji. Da v Elanu skušamo na
rediti čimoljši pravilnik, do
kazuje podatek, da je bil no
vi pravilnik sprejet leta 1980, 
potem precej spremenjen le
ta 1983, in da tudi za tega 
zdaj ugotavljamo, da bi bil 
lahko še boljši. Tako bodo ob 
prvem referendumu v obsto
ječem pravilniku predlagane 
spremembe. Na papirju so

Krožek »Smuk« je npr. dal 
idejo za izdelavo stojala za 
doslednejši izkoristek lepila 
iz embalaže. Na ta način je 
izkoriščenega še ca. 4% lepi
la, ki je prej šlo v nič.«

Če sklenem, kakšne so do
slednejše izkušnje?

»Več kot zadovoljive: krož
ki dajejo ideje za izboljšanje 
kvalitete. Čimveč ljudi raz
mišlja o določenem proble
mu, več je idej in rezultat te
ga je najbolj optimalna reši
tev.

Krožki bi morali delovati 
na vseh področjih dela, tako 
da bi delavci bolje spoznali 
svoje delo in probleme ob 
njem ter ob razmišljanju do
bili večji občutek za njihovo 
razreševanje.

Ob koncu pa še to: člani 
krožka »Tekač« so šli letos 
na strokovno ekskurzijo v 
DO Stol Kamnik, krožek 
»Smuk« pa skupaj z Elanovi
mi inovatorji v novogoriški 
Meblo in Postojnsko jamo. 
Na ta način so člani dobili 
vsaj skromno priznanje za 
njihovo delo v krožku.«

Bojan Rauh

pogoji za inovacijsko dejav
nost dani, drugače pa je z 
miselnostjo, ki o tej dejavno
sti v Elanu obstaja. Na povr
šju izgleda vse v redu, pravo 
vzdušje na vseh nivojih pa 
se pokaže šele takrat, ko se 
kakšnemu inovatorju izpla
ča odškodnina. V tolažbo naj 
povem, da tudi v drugih de
lovnih organizacijah odnos 
do inovacij ni drugačen.

Kamen spotike je v glav
nem vprašanje, ali ne spada 
inovacija v službeno dolž
nost npr. tehnologa, delovo
dje, raziskovalca itd.?

Kako to ureja naš pravil
nik?

V kolikor inovacija sodi na 
področje del in nalog predla
gatelja in »bistveno presega 
okvir njegovih delovnih na 
log«, je predlagatelj upravi
čen do določenega nadome
stila, oz. odškodnine. O tem 
odloča njegov nadrejeni, ki 
razen opisa del in nalog 
predlagatelja najbolje pozna 
in ve za katere tekoče naloge 
je podrejenega zadolžil.

Na osnovi posebnega toč
kovnega sistema nadrejeni 
oceni procentualni delež 
službene dolžnosti predlaga
telja in za enak procentualni 
delež se zniža odškodnina, ki 
jo dobi predlagatelj inovaci
je. Na ta način se odškodni
na zniža od 10 do 90 %. V 
praksi pride rudi do nekaj 
inovacij, za katere nadrejeni

(N adaljevanje na 10. stran i)Člani krožka »TEKAČ

Inovacijska 
dejavnost v Elanu



(N adaljevanje z  9. stran i)
oceni, da sodijo popolnoma 
na področje del in nalog 
predlagatelja in odškodnine 
seveda ni.

Kakšne vrste inovacij ima
mo v pravilniku?

Definicije za posamezne 
vrste inovacij so vzete iz za
kona in jih delovne organi
zacije ne morejo krojiti po 
svoje. Navedel bom samo vr
ste inovacij in dobo, za kate
ro je inovator upravičen do 
denarnega nadomestila za 
koriščenje inovacij:

1. izum 7 let
2. tehnična izboljšava 5 let
3. koristen predlog 1 leto.
Kako sploh poteka posto

pek od prijave inovacije do 
izplačila denarnega nadome
stila avtorju?

Postopek je zaradi boljše 
preglednosti prikazan na 
shemi. V pravilniku je točno 
določeno, kako dolgo posa
mezne faze trajajo, tako da 
se postopek ne bi preveč za
vlekel. V nekaterih TOZD-ih 
se tega držijo, v drugih pa 
ne, in tako se pogosto kljub 
intervencijam komisije oce
njevanje inovacij ali izračun 
čiste gospodarske koristi 
zavleče. Tudi postopek od 
potrditve na delavskem sve
tu do izplačila avtorju je po
gosto predolg, čeprav bi z 
malo dobre volje lahko šlo 
hitreje.
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POSTOPEK OBRAVNAVE IlIOVACIJ

Kakšna je naloga komisije 
za inovacije?

Komisija šteje 7 članov iz 
vseh TOZD. Imenuje jo de
lavski svet delovne organiza
cije, skrbi pa predvsem za 
to, da se aktivnosti v zvezi z 
inovacijami za vse TOZD v 
DO odvijajo enotno v skladu 
s pravilnikom. Komisija ne 
ugotavlja uporabnosti pred
logov, ker so za te zadeve 
pristojne strokovne službe 
po TOZD.

Ali je postopek za prijavo 
inovacij za predlagatelja 
kompliciran?

Pogoj za prijavo inovacije 
je, da je predlog podan v pi
smeni obliki. Predlog je lah
ko zelo kratek, če je enosta
ven za razumevanje. Za bolj

komplicirane zadeve je tre 
ba priložiti tehnične opise, 
podatke ali risbe. Šteje se, 
da je predlog prijavljen, če 
je oddan tajniku komisije za 
inovacije (Inštitut — IN- 
DOK). Če je predlagatelju 
težko formulirati idejo ali pa 
je za dokončno preverjanje 
potrebno opraviti še določe
ne poizkuse, se lahko za po
moč obrne na nadrejenega 
ali na direktorja TOZD. Ti 
delavci so po pravilniku dol
žni pri prijavah nuditi pred
lagatelju ustrezno pomoč.

Kako se avtorju inovacije 
izračuna pravično nadome
stilo za korist, ki jo ima 
TOZD s koriščenjem inova
cije?

Nadomestilo se avtorju iz
računa na osnovi čiste go
spodarske koristi (ČGK), ki 
jo ima TOZD z uporabo ino
vacije v teku enega leta. 
Predlagatelj je upravičen do 
določenega procenta od 
ČGK, ki pa je različen in se 
giblje od 30 % za ČGK do
5.000 din do 10% za ČGK 
nad 1.000.000 din. Navedeni 
procenti veljajo za izume, za 
tehnične izboljšave in ko
ristne predloge pa so nižji.

Izračunan denarni znesek 
še ni dokončen, lahko se še 
poviša ali zniža, ko se upo
števajo še korekturni faktor
ji. Odškodnina avtorja se bo 
povišala v primeru:

k om in iJa
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— če je zahtevnost del in
nalog, ki jih predlagatelj 
opravlja, nižja (NK in PK de
lavci, delavci s poklicno 
šolo),

— če je področje uporabe 
inovacije temeljna dejav
nost,

— če je do predloga prišlo 
po lastni iniciativi in ne v 
okviru dela oziroma po 
okvirnih navodilih,

— če je bilo za pridobitev 
predloga potrebno vložiti ve
liko fizičnega in umskega 
napora (študij, poizkusi itd.).

Zaradi lažjega razumeva
nja navajam primer izraču
na za inovacijo:

Čista gospodarska korist 
od inovacije v teku enega le
ta je bila 500.000 din (50 mili

jonov starih din). Ob upošte
vanju prejšnih korekturnih 
faktorjev je lahko odškodni
na (v starih dinarjih):

— za izum — od 6,5 do 
12,2 milijonov

— za teh. izboljšavo: od 
4,5 do 8,5 milijonov

— za koristen predlog: od 
3,3 do 6,1 milijonov.

In na koncu, kje je v Ela
nu možno ustvariti največje 
prihranke z inovacijami?

Na pobudo komisije za 
inovacije je bil v soboto,
11.5.1985 organiziran izlet 
Elanovih inovatorjev. Va
bljeni so bili inovatorji, kate
rih inovacije so bile potrjene 
na DS in sicer od »zadnje po
trditve« letos pa vse do av
torjev izplačanih inovacij, ki 
so jih prijavljali še leta 1980 
v oktobru. Tik pred izletom 
(v petek) je prišlo do odpove
di, zato so bili vabljeni še ne
kateri pred tem datumom, 
odvisno od tega, če so bili do
segljivi. Tako je bilo prija
vljenih 43 inovatorjev, izleta 
pa se jih je udeležilo 40. Zju
traj smo se odpeljali z avto
busom Generalturista z Ble
da in se najprej namenili 
proti Škofji Loki in naprej 
proti Cerknem, kjer smo 
imeli zajtrk in se prvič tudi 
soočili med seboj. Nadaljeva
li smo pot proti Novi Gorici.

Vseskozi je vladalo v avto
busu prijetno vzdušje s po
močjo prijazne »vodičke«, ki 
je na primeren način vsesko
zi razlagala krajevne značil-

Kot že vrsto let zapored, je 
bilo tudi letos tekmovanje 
ekip PMP civilne zaščite, to
kra t na letnem kopališču v 
Radovljici, katerega namen 
je vzpodbujati pri članih 
ekip težnjo po čim boljšem 
znanju in obvladanju veščin 
iz prve pomoči, seznanjati 
člane ekip s tradicijami par
tizanske sanitete, vzgajati 
člane ekip v duhu patriotiz
ma in socialistične solidar
nosti, s kvalitetnim znanjem 
iz prve pomoči krepiti 
obrambno moč naše skupno
sti, s pripravami na tekmo
vanja in z udeležbo na njih 
obnavljati teoretično in 
praktično znanje članov ekip 
in s tem vzdrževati njihovo 
trajno usposobljenost za nu
denje prve pomoči.

Tekmovanje obsega preiz
kus praktičnega znanja, ki 
se opravi z:

— izvedbo triaže — vrst
nega reda dajanja prve po-

Največji prihranki so pri 
nas ustvarjeni:

— pri zamenjavi dražjih 
surovin s cenejšimi,

— pri novih izdelkih, ozi
roma izboljšanju obstoječih 
konstrukcij,

— pri boljšem izkorišča
nju surovin,

nosti in druge stvari. V Gori
ci so nas sprejeli v tovarni 
pohištva MEBLO, kjer je po
tekala predstavitev inovacij
ske dejavnosti v obeh firmah 
in izkušnje pri tem delu, na
kar smo si ogledali dva obra
ta in sicer »IVERKO« in 
»PLOSKOVNO POHIŠTVO«.

Preko »Sterka« in ogleda 
Zemona smo se peljali v Po
stojno, kjer smo imeli kosilo 
v Hotelu Kras in si ogledali 
še Postojnsko jamo. Ko smo 
se vračali proti domu, smo se 
ustavili še »Na klancu« in bi
li že kmalu po šesti uri do
ma.

Izkazalo se je, da so neka
teri inovatorji tudi dobri pri
povedovalci vicev, kar je bilo 
vsekakor prijetno.

Vtisi z izleta so bili ugodni, 
tudi nekaj pohval je bilo sli
šati — kot na primer: dose- 
daj najboljši in najbolj disci
plinirani izlet »ELANOV- 
CEV« in podobno.

moči in določitve vrstnega 
reda evakuacije pri oskrbi 
poškodbe,

— oskrbo fiktivne poškod
be, ki mora biti realistično 
prikazana na manekenu ali 
pa jo ponazarja slika ali pa 
oboje,

— preizkus praktičnega 
znanja opravijo ekipe po 
trojkah tako, da vodja ekipe 
in njegov namestnik na dolo
čenem mestu opravita tria- 
žo, trojka pa na svojem tek
movalnem mestu oskrbi po
škodbo in nakaže transport 
poškodovanca,

— čas, v katerem mora 
trojka oskrbeti poškodovan
ca, je vnaprej določen glede 
na vrsto poškodbe in vpisan 
na ocenjevalni poli prakti
čnega dela tekmovanja.

Na minulem tekmovanju 
je naša ekipa dosegla solid
no 12. mesto od skupno 35 
nastopajočih ekip.

Z. V.

— pri boljšem izkorišča
nju energije,

— pri izboljšavah na po
dročju kvalitete.

Mladen Krmpotič

Izlet Elanovih 
inovatorjev

Pa še drugič!
Tone Stare

CZ: naša dekleta dvanajsta



Jugoslovanski 
novinarji 
v avstrijskem Elanu

Na povabilo Avstrijske 
zvezne gospodarske zborni
ce je letošnjo pomlad našo 
sosedo obiskala skupina ju 
goslovanskih gospodarskih 
novinarjev.

Na večdnevnem obisku so 
si dodobra ogledali tudi Av
strijsko Koroško, ki ji posve
čajo veliko pozornost v sode
lovanju dežel ALPE-JA- 
DRAN. Tako so obiskali

Elan v Brnci, kjer složno de
lajo slovensko in nemško go
voreči Avstrijci. Naši novi
narji so za okroglo mizo z 
vodstvenimi delavci Elana 
pohvalili povezanost avstrij
ske tovarne z matično in do
bro organizacijo proizvod
nje, saj s sorazmerno skrom
nim številom delavcev na 
majhnem prostoru izdelajo 
veliko število smuči, j y

VUOOSLAV SKI POOt.

EU

JUGOSLAVIJA]
ALPINE SKI TEAMI

Vktyu*w

Slovenski sindikalni 
delavci na obisku 
v Brnci

Z osnovnim namenom, da 
bi se seznanili z ekonomski
mi temelji koroških Sloven
cev, so se člani republiških 
odborov sindikata delavcev 
papirne, grafične, založniške 
in časopisno-informativne 
dejavnosti ter gozdarstva in 
lesarstva sredi aprila srečali 
s predstavniki organizacij 
združenega dela, ki imajo 
svoja podjetja na avstrij
skem Koroškem.

Elan Brnca, Slovenijaleso- 
va tovarna pohištva v Žitari 
vasi in tovarna celuloze 
Obir, postaje na tem eno
dnevnem obisku, vse po vrsti 
ekonomsko opravičujejo 
svoj obstoj. Še več, tudi nji
hovi načrti in realne perspe
ktive jim odpirajo možnosti 
za še večjo uveljavitev.

O pomenu tega za narod
nostni obstoj koroških Slo
vencev pa sploh ne kaže iz
gubljati besed.

V Brnci je pred Elanom 
slovenske delavce sprejel 
Willi Moschitz, ki jim je 
predstavil dosedanjo zgodo
vino tovarne v Avstriji in jih

kasneje popeljal po proiz
vodnih prostorih tega 
98-članskega kolektiva.

»Po letu 1979, ko je tovar
na pričela z redno proizvod
njo, smo bili lani prvič upra
vičeno lahko zadovoljni. 
Ustvarili smo 16 milijonov 
avstrijskih šilingov dobička 
in pokrili izgubo iz prejšnjih 
let. Ob enakem  številu zapo
slenih smo bistveno povečali 
tudi produktivnost. Pred do
brimi petimi leti smo naredi
li 153.000 parov smuči, lani 
pa že 207.000 parov, in prav 
vse smo tudi takoj prodali. 
Vsekakor lep poslovni 
uspeh, če vemo, da je prav v 
Avstriji največ proizvajalcev 
najkvalitetnejših smuči na 
svetu«, je pripovedoval Willi 
Moschitz.

B. R.
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Trije športniki — veterani za »Smučino«
Posebej za Smučino smo 

povabili na krajši razgovor 
tri športnike — veterane:

Nekdanjega skakalca Jo 
žeta Zidarja, tekača Matevža 
Kordeža in alpinca Cirila 
Pračka.

Jože Zidar
je bil polnih 11 let v naši ska
kalni reprezentanci, v družbi 
še dveh najboljših v letih 
1950—1960: Rudija Finžgar
ja in Janeza Polde. Še danes 
po tolikih letih je ostal zvest 
skakalnemu športu, saj je na 
vseh planiških prireditvah 
štarter na  mizi, kot strokov
njak seveda. Toda o tem kas
neje.

Že kot 13-letni deček je le
ta 1940 prejel prvi mladinski 
pokal na Koroški Beli, kjer 
je tekmoval za klub »Ajmoh- 
tarjev«. Njegov najdaljši 
skok pred pričetkom druge 
svetovne vojne je bil že 27 m. 
Po vojni in odslužitvi voja
škega roka je leta 1947 začel 
s skoki na stari 120-metrski 
letalnici, kje je že v prvem 
poskusu dosegel daljavo 
98 m, v drugem pa že kar
101 m. Tako je bil eden iz
med šestih Jugoslovanov, ki 
so skočili nad 100 metrov.

Kako je prišel v Planico, 
neznan in neveden, nam je 
povedal sam. V žepu je imel 
za ing. Bloudka priporočilno 
pismo iz Železarne Jesenice, 
kjer je zaposlen še sedaj, da 
je dober delavec, udarnik, 
kqrajžen in željan skakati. 
T akrat so bili skoki v Planici 
kar cel teden. Dr. Dečman 
znani planiški strokovnjak 
ga je previdno pridržal na 
mizi, da je opazoval druge 
skakalce. Drugi dan je Itali
jan de Lorenzo težko padel, 
pa je Jožeta popadel strah, 
tako da tudi v sredo ni ska
kal. V četrtek ga še niso pu
stili na velikanko, šele v pe
tek se je korajžno pognal in 
tako uspel. Imel je smuči iz 
bukovega lesa, z rokami pa 
je močno krilil v svojem 
predklonu. Tega se je odva
dil tako, da je doma na 
manjših skakalnicah treni
ral s spredaj zavezanimi ro
kami.

Bil je na olimpijskih igrah 
v Cortini in dvakrat na sve
tovnih prvenstvih v Pree-ju 
in Lahtiju. Njegov največji 
uspeh je bil na skakalnici v 
Celovcu, na mednarodni tek
mi, kjer je zmagal pred 
Bradlom in drugimi znani
mi svetovnimi asi. Tam se je 
Slavko Avsenik polomil in 
zaključil svojo skakalno ka
riero. Na polete v Oberstdorf 
je leta 1955 šel edini od Jugo
slovanov in je na nedeljski 
zaključni tekmi zasedel odli
čno 3. mesto s i l i  metri.

Svoje nerodne bukove 
skakalne smuči, kjer je bila 
ena več let kar 10 cm krajša, 
je kasneje zamenjal s prvimi 
hikari smučmi atenhoffer, 
takrat pa so se že pojavile 
prve Elanove skakalne smu
či s črno maso brez oznake 
firme, pri katerih so se v za
četku rade lomile konice, 
posebno na večjih skakalni
cah. Te pa so bile iz leta v le
to boljše. Ponosni smo bili 
takrat, pravi Jože, da je Ela
nu uspelo in sploh da mu je 
dobro šlo. S srcem smo žive
li z njim. Z Rudijem Fin
žgarjem pa sva bila tudi 
osebna prijatelja.

V uvodu smo že povedali, 
da je še zdaj, od leta 1964 da
lje, ko je s skakanjem  prene
hal, štarter na mostu v Pla
nici na vseh skakalnicah. Po
stal je pravi strokovnjak za 
vzdrževanje in urejanje miz 
na skakalnicah. Sam je izde
lal študijo naleta skakalnice 
v odnosu na skakalca in nje
ne kritične točke ter napravo 
(orodje — lopato) za cemen- 
tiranje mostu. Tako je znan 
že tudi v tujih krogih.

Jože Zidar

V letih 1960—1966 je opra
vljal tudi trenerske posle, 
najprej je učil mladince na 
Koroški Beli, kasneje pa v 
Zahomcu na Koroškem v Av
striji znane nekdanje sve
tovne ase: Schnabla, Millo- 
niga, Wallnerja, Gratzerja, 
Zvvittra in druge in to brez
plačno. Za njim jih je pre
vzel poklicni državni trener.

Vsi ti tekmovalci so takrat 
kupovali po njegovem na
svetu skakalne smuči Elan.

Na kraju razgovora s sim
patičnim Jožetom Zidarjem 
sem dobil šele pravi vtis o 
človeku športniku, samorast
niku, ki mu je skakalni šport 
pomenil in mu še vedno po
meni vse poleg poklicne za
gnanosti v Železarni Jesen i
ce, kjer bo naslednje leto 
stopil v zasluženi pokoj.

Prepričani smo, da ga tudi 
to še ne bo odvrnilo od tega 
konjička, kajti še vedno je v 
odlični fizični in psihični 
kondiciji. g K

Matevž Kordež
Kdo izmed slovenskih 

smučarjev-tekačev ne pozna 
priimka Kordež? Matevž, 
Gašper, Božo, Milena . . .  
Desetletja so bili na vrhu 
slovenskega tekaškega špor
ta.

Ko smo Matevža Kordeža, 
ki ima šest in pol križa na 
svojem hrbtu povabili v Elan 
na razgovor, nam je dejal, da 
bi morali pred njim poklicati 
starosto slovenskih tekačev, 
Franca Smoleja z Jesenic, 
kajti on je pobiral predvojne 
lovorike v tekih na smučeh, 
on, Matevž, pa v povojnem 
obdobju. Obljubili smo mu, 
da bomo to storili, šele po
tem je bil pripravljen sode
lovati.

Doma je na Jamniku. Vse
skozi je bil in je še gorska 
kmečka grča in nič čudnega 
ni, da je s toliko moči in kon
dicije nekdaj dosegel med
narodne uspehe na tekmova
njih, ki so zahtevala veliko 
vztrajnosti, moči ter volje. 
Nikdar ni veliko treniral, 
posebej za domača tekmova
nja sploh ne, za mednarodne 
nastope pač krajši čas. Nje
gov trening je bilo trdo delo 
na gorski kmetiji in garaštvo 
pri gozdnih delih, od mladih 
nog do danes. Že trik ra t je 
imel večje nesreče pri delu s 
traktorjem pri spravljanju 
lesa iz Jelovice, ki ga vsako 
leto prevozi po nekaj sto ku
bičnih metrov v dolino.

Ko je nalahno prišepal v 
Elan, smo mislili, da so ga 
ukrivila leta. Vendar ne. 
Pred nekaj dnevi, je povedal, 
ga je povozil traktor in mu 
na desni nogi pod kolenom 
razparal kožo in meso do ko
sti v dolžini 20 cm. Pa ni šel 
k zdravniku. Sam se je zdra
vil z domačim žganjem in a r 
niko. Vsak drug bi v tem pri
meru iskal nujno zdravniško 
pomoč in »marodiral«.

Matevž je bil vse. Najprej 
tekmovalec, nato organiza
tor, trener in izdelovalec te
kaških smuči. Pa ne za 
»kšeft«, temveč za hobi. Pred 
dvemi leti pa je prenehal z 
vsem.

Kot tekmovalec je nastopil 
prvič še kot osnovnošolec na 
pobočjih Dražgoš — in zma
gal. Od takra t naprej je ved
no smučal, kolikor mu je do
puščal čas. Pred drugo sve
tovno vojno se je Matevž 
udeležil državnega prven
stva v smučarskem teku, le
ta 1940 pa je kot vojak bivše 
jugoslovanske vojske »padel 
v roke« sposobnemu trener
ju Mirku Bračiču, takra tne 
mu naredniku, ki je med 
NOB postal narodni heroj. 
Od njega se je Matevž veliko 
naučil in je na armadnem 
prvenstvu osvojil takoj dru
go mesto, v patruljnem teku 
pa je celo zmagal.Matevž Kordež na tekmovanju



Po osvoboditvi je bil član 
državne reprezentance in je 
sodeloval na dveh olimpij
skih igrah, v St. Moritzu leta 
1948, kjer je na 50 km osvojil 
odlično 16. mesto in v Cortini 
leta 1956, kjer je na 30 km 
dosegel dobro dvaintrideseto 
mesto. Uspešno je sodeloval 
tudi na svetovnem prvenstvu 
v Falunu leta 1954.

Bil je petkratni državni p r
vak na 30 km in dvakratni 
na 18 km. Ležale so mu dalj
še proge, kjer je bilo treba 
pokazati vztrajnost in kondi
cijo. Pokljuka je bila njego
va, nam je povedal. Šest let 
zapored je zmagal na vseh 
mednarodnih tekmah.

Pripovedoval je, da je z 
navadno leseno tekaško 
smučko leta 1948 prišel v d r
žavno reprezentanco, nazad
nje je eni manjkalo celih 25 
cm dolžine, pa je še kar »dir
kal« z njo. Kasneje je nasto
pal z Elanovimi smučmi.

Tekmovati je prenehal pri 
37 letih in se posvetil bolj 
vzgoji mladih in izdelavi te
kaških smuči, ki jih je pri
manjkovalo. Čeprav tekaški 
šport tedaj ni bil tako razvit 
kot danes, je kot akter te 
zvrsti športa čutil, da se obe
tajo tekačem boljši časi in da 
bo to prej ali slej postal mno
žični šport, zato pa so bile 
potrebne dobre tekaške 
smuči.

Vseskozi je sodeloval z 
Elanom pri razvoju tekaških 
smuči in dajal nasvete in 
pripombe za izboljšanje le- 
teh. Vendar je bil to v Elanu 
problem dolgo vrsto let, zato 
se je odločil, da bo sam začel 
z izdelavo tudi z Elanovim 
soglasjem in pomočjo. Bre
zovega lesa je imel dovolj 
sam, od Elana je dobil sti
skalnico in potrebni mate
rial po dostopnih cenah. To 
je počel bolj iz »hobija« kot 
pa za zaslužek. Razvil je svo
je tekaške lesene smuči JE- 
LOVICA-ŠPRINT-KORDEŽ 
in jih izdelal od 2—3000 pa
rov. Bile so to za tiste čase 
dobre smuči. S proizvodnjo 
je prenehal, ko so se začele 
pojavljati prve plastične 
smuči, kjer je Elan začel z 
masovno proizvodnjo teh po 
novi tehnologiji.

Na zaključku tega razgo
vora, ki ga je podkrepil z ne
štetimi fotografijami in pri
znanji, ki jih je prinesel v 
Elan kar celo aktovko, je 
spregovoril še malo o seda
njih tekmovalcih in jih po
hvalil, kritiziral pa je trener
ske kadre, da nimajo pravih 
prijemov, da bi iz dobrega te
sta spekli dober kruh.

S. K.

Ciril Praček
»Napiši mi nekaj o sebi, o 

svojem smučarsko-tekmo- 
valnem življenju, o svojih 
uspehih,« mi je rekel na obi
sku France. Rekel bi, da se 
večina športnikov, ki dobi 
podobno nalogo, počuti ver
jetno prav tako nelagodno, 
če mora pisati o sebi, kot se 
počutim jaz. Nerad pišem o 
sebi, kajti uspehi so lahko v 
relativnem pogledu tudi ne
uspehi, kakor pač kdo gleda 
in ocenjuje.

Začel sem kot alpinist, 
brat me je speljal v skale za 
hišo in že štiri leta star sem 
padel čez »steno«. Pošteno 
potolčenega so me prinesli 
materi v kuhinjo, za nam e
ček me je še ona prebunka- 
la. To je bilo v Podbrdu, kjer 
sem živel pet let. Nato smo 
se po sili razmer selili v Boh. 
Bistrico, kjer sem še isto zi
mo (1918) videl smučarja. 
Seveda mi je moral oče pet
letnemu takoj narediti smu
či iz dveh 60 cm dolgih buko
vih plohcev. Za palice sta 
služili dve palici od metle. In 
potem je šlo vso zimo veselo 
okoli hiše. Prve prave smuči 
mi je naredil bohinjski kolar 
Rozman leta 1924, 160 cm 
dolge z Bilgerijevimi vezmi. 
Istega leta smo se selili na 
Jesenice in smuči so me 
spremljale. Toda ne za dol
go, mati jih je morala proda
ti, nastopila so leta hude go
spodarske krize, leta po
manjkanja. Namesto pravih 
smuči so bile zopet dobre do
ge sodov. Šele 16 let star sem 
si pristradal denar za 170 cm 
dolge smuči.

Prvo tekmo slaloma v Čr
nem vrhu, sem startal 17 let 
star februarja 1931, v prired
bi »SKALE« z Jesenic, s šte
vilko 1 in zmagal. To je bila 
tudi ena izmed prvih tekem 
v alpskem smučanju na Go
renjskem. Od takra t naprej 
so se vrstile tekme nepresta
no, leto za letom, v popreč
ju najmanj po 20 tekem v se
zoni. Temu primerno je na 
raščala tudi kvaliteta in kon
kurenca.

Dobre tekmovalce je imel 
takrat Tržič, Ljubljana, Ma
ribor, Celje, Zagreb in Jese 
nice. Naj lepše je bilo tisto to
variško življenje s klubskimi 
sotekmovalci. To je tisto, kar 
me je prikovalo k smučariji. 
Imel sem izredno konkuren
co najboljših tekmovalcev 
okoli sebe v »SKALI«: Heim, 
Novak, Lukman, Katnik, 
Švab, Benedičič, Klein in še 
mnogi. Posebno Heim je bil 
izreden in gotovo bolj nadar
jen in boljši od mene. Motiv, 
da sem se tako močno zagri
zel v tekmovanje, je bil v 
tem, da sem le kot uspešen 
tekmovalec prišel do dela v

Ciril Praček

Železarni, ki ga ni dobil kar 
vsakdo. In biti v Železarni je 
pomenilo ne biti lačen, raztr
gan, ubog.

Moj prvi start  v inozem
stvu je bil leta 1933 na pr
vem svetovnem prvenstvu v 
alpskih disciplinah v Inns
brucku. V reprezentanci so 
bili še: Čarman Frenk, Ka
tnik Alojz, Kukovec in Jelen. 
Uspehov še ni bilo, kajti to je 
bil šele prvi stik s tedanjo 
elito.

V letu 1935 sva startala s 
Heimom na svetovnem pr
venstvu v Miirren-u v Švici 
(nasproti Wengna) in tudi 
nisva bila posebno uspešna. 
Leta 1936 smo startali na 
olimpijskih igrah v GA-PA 
(Nemčija) in tu se je že poka
zala dolgoletna vadba. Heim 
je bil v zelo dobri formi, toda 
v smuku se je zapletel v vrvi, 
ki jih je nekdo pustil na pro
gi, jaz sem imel več sreče in 
sem prekrmaril smuk, kajti 
le tako si se lahko plasiral 
na start v slalomu. Tako sem 
se uspel prebiti na 15. mesto 
v kombinaciji, kar so sm a
trali tedaj kot lep uspeh. Ze
lo žal mi je bilo Heima, ki bi 
bil z malo več sreče gotovo 
boljši.

Moj drugi razmeroma do
ber uspeh je bil teden dni po 
olimpijskh igrah na svetov
nem prvenstvu v Innsbruk- 
ku, kjer sem imel podobne 
uvrstitve kot na olimpijskih 
igrah, le da v profesionalni 
konkurenci vseh tistih, ki ni
so mogli, ali smeli startati na 
olimpijskih igrah.

Nadaljna prelomnica je bi
lo leto 1939, na svetovnem

prvenstvu v Zakopanih na 
Češkem. V vmesnem času 
pred to zimo, je dosegel 
Heim nekaj izrednih uspe
hov, tako je zmagal v slalo
mu na akademskem evrop
skem prvenstvu v Badgastei- 
nu (kar je bilo dejansko isto 
kot svetovno prvenstvo), po
tem na vseslovanskem pr
venstvu v Zakopanih v slalo
mu in v Banski Bistrici dve 
leti pozneje v smuku s Kri
žne gore.

Na svetovnem prvenstvu v 
Zakopanih 1939 sem imel 
več sreče, v kombinaciji sem 
se uvrstil na 12. mesto in v 
slalomu na sedmo mesto.

Svetovna vojna nam je 
vzela Olimpiado v letu 1940 
in 1944, kjer bi morda uspeli, 
v letu 1948 sem prišel še v 
moštvo za olimpijske igre v 
St. Moritzu, kjer pa nisem 
uspel.

Z velikim spoštovanjem se 
neštetokrat spominjam um r
lih sotekmovalcev: Heima, 
Žnidarja, Stoparja, olimpij
cev iz GA-PA, v naj lepšem 
spominu imam izredne bor
be s Tržičani na Zeleniškem 
in Triglavskem smuku ter 
smuku z Rožce in rečem lah
ko samo: »Hvala vam prija
telji za čudovite dneve in do
življaje, ki smo jih preživeli 
skupaj!«

Na koncu naj omenim še 
to, da smo vadili tedaj Jugo
slovani vse sami, na svoj ra 
čun, brez žičnic in da so naši 
konkurenti vadili skoraj ta 
ko, kot vadijo vsi danes. Zato 
smo bili v svojih srcih pono- 
sni na svoje — čeprav 
skromne uspehe.

C. P.



Kronika o razvoju 
športa v Begunjah

S kratkim presledkom na
daljujemo s kroniko. Tokrat 
iz virov, ki nam jih je posre
doval Krpinarjev (Kolman) 
Janez, mlajši.

Novo odkritje je vsekakor 
ugotovitev, da so v Begunjah 
»na dilah« videli prvega 
smučarja že pred prvo sveto
vno vojno, domačina, lov
skega čuvaja Matija-Mati
čka iz Poljč.

Za začetek alpskega smu
čanja so izsekali in splanira-
li teren v Dragi ob Jelenci, 
vzhodno od smučarske koče, 
ki je bila postavljena leta 
1936. Ker se teren zaradi hi
trega topljenja snega ni ob
nesel, se je karavana teda
njih smučarjev preselila v 
Krpin. Iz takratnih zame
tkov se je razvil današnji 
Športni center.

Tedanji odbor Smučarske
ga društva je sklenil, da se 
pogodi s Poljsko srenjo in 
kmeti za pristanek izseka 
proge na Sv. Peter in Gojz- 
dec. Tri leta je trajalo to de
lo, do leta 1943, še malo med 
okupacijo predvsem zaradi 
drv, čeprav je delovanje dru: 
štva med okupacijo mirova
lo. Zadnji smučarski tečaj je 
bil leta 1939 na Rožci, vodil

ga je smučarski učitelj Miloš 
Šušteršič iz Les.

Po vojni je do ustanovitve 
TVD PARTIZAN delo nekda
njega Smučarskega društva 
životarilo, zaradi drugih več
jih skrbi obnove domovine.

Šele po ustanovitvi Zadru
ge Z. O. J. Elan za proizvod
njo športnega orodja na Zgo- 
ši pri Begunjah, je to delo v 
novoustanovljenem društvu 
TVD PARTIZAN zopet ste
klo.

Predsednik Zadruge Elan, 
Rudi Finžgar je zbral okrog

Škofič Ivan, Lesce 1928. leta

jega števila zaposlenih v Ela
nu. Tako je leta 1958 štelo že 
okrog 50 aktivnih članov.

Posamezni odborniki so 
bili odgovorni za naslednje 
vrste športa:
— za skoke — Rudi Finžgar
— za slalom in smuk — Mu
lej Tine
— za teke — Resman Jože
— za nogomet — Pungar
tnik Rado
— za telovadbo — Finžgar 
Anica

Tudi odbor se je spreme
nil:
— predsednik je postal Fin
žgar Miha
— tajnik — Kavčič Ivan
— blagajnik Stroj Niko
— člani: Kolman Franci,
Pristavec Alojz, Kolman J a 
nez, Mencinger Oto, Mlačnik 
Tone.

Rado Pungartnik, delovod
ja  iz Elana je v tistih časih 
ne le skrbel za razne nogo
metne nastope, temveč se je 
v okviru Partizana veliko 
ukvarjal tudi s telovadbo. 
Vodil je množične telovadne 
nastope predvsem deklet, za 
različne prireditve v Begu
njah. Prvo telovadnico so 
imeli v graščini, v kapeli — 
begunjski brivnici. Prirejali 
so tudi razne akademije in 
gostovanja pri drugih dru
štvih. Nogometaši so se na 
graščinskem svetu merili 
med seboj zares in za zabavo 
(debeli: suhi) itd. Mikičev 
Lojz je bil ponavadi sodnik 
in je sodil z budilko v roki.

S. K.

Izšlo je poslovno poročilo 
za leto 1984

Tako kot v preteklih letih, 
smo tudi v maju 1985 izdali 
Poslovno poročilo o gospo
darjenju v matični tovarni 
ter enotah v tujini v letu 
1984. Poslovno poročilo je ti
skano v treh jezikih in sicer 
slovenskem, nemškem, an
gleškem, izdano pa je bilo v 
nakladi 1500 izvodov.

Posredovano je bilo vsem 
vodstvenim kadrom ter pro
pagandnemu oddelku v hiši, 
skupaj s spremnim zahval
nim dopisom pa še vsem 
lastnim in mešanim firmam 
v tujini, bankam in drugim 
finančnim inštitucijam v J u 
goslaviji in tujini, raznim 
združenjem, organom in or
ganizacijam ter pomembnej
šim dobaviteljem in kupcem 
doma in v tujini. Namen iz
daje vsakoletnega Poslovne
ga poročila je v podrobni 
predstavitvi obstoječega sta
nja v Elanu, njegovih proiz
vodnih in prodajnih uspehov 
v preteklem letu skupaj z ve
ljavnimi bilancami uspeha 
in stanja matične hiše in 
vseh enot v tujini, verificira

nimi s strani Službe družbe
nega knjigovodstva, kar jim 
daje ustrezno družbeno pri
znano težo.

V barvnih prilogah je 
predstavljen Elanov proiz
vodni program od smuči, 
športnih orodij, do letal in 
jadrnic ter slikovne predsta
vitve najpomembnejših od
delkov in služb v Elanu, do
dane pa so tudi fotografije 
lastnih in mešanih firm v tu 
jini.

Tekstualni del začenja po
ročilo generalnega direktor
ja  tov. Vojska, nadaljuje se z 
obširnimi osnovnimi podatki 
o Elanu, zaključuje pa s po
drobnim prikazom poslova
nja v letu 1984, v katerega se 
vpletajo grafične ponazori
tve primerjav najpomemb
nejših elementov poslovnega 
uspeha v preteklem petlet
nem obdobju.

Publikacija, tiskana na 
20 straneh velikega forma
ta, je primeren osebni kar
ton za predstavitev Elana 
slehernemu poslovnemu 
partnerju. Tone Jeglič

sebe naslednje člane — so
delavce: Finžgar Miha, Kav
čič Ivana, Bulovec Alojza, 
Stroj Nika, Kejžar Jožeta, 
Mulej Tina in Pristavec Aloj
za. Na pobudo Finžgarja se 
je začela s privoljenjem po
sestnika Janc Franca v nje
govi »drnči« graditi nova Blo
udkova skakalnica. Vsa dela 
so bila opravljena pod vod
stvom Rudija Finžgarja. Pri 
razširitvi alpske smučarske 
proge sta nadzor prevzela Ti
ne Mulej in Niko Stroj. Tako 
je že leta 1947 služila svoje
mu namenu. V letu 1950 so z 
reorganizacijo v občinskem 
merilu ustanovili v Radovlji
ci, za Radovljico, Lesce in 
Begunje eno društvo, ki se je 
imenovalo »France Prsše- 
ren«. Vendar ta umetna tvor
ba nikdar ni zaživela. Tako 
so člani v Begunjah ostali 
zvesti vseskozi svojemu dru
štvu TVD PARTIZAN Begu
nje.

Delegat TVD PARTIZAN 
Begunje v društvu »France 
Prešeren« v Radovljici je bil 
Kolman Janez, mlajši, za 
njim pa Arh Julij.

Štirinajstdnevnega tečaja 
leta 1948 so se udeležili na
slednji aktivni člani iz Be
gunj že pod novim društvom 
»France Prešeren«:

— Kolman Janez (mlajši)
— Mencinger Oto
— Finžgar Rudi
— Kolman Janez (Možic)
Članov TVD PARTIZAN

Begunje je bilo vedno več, 
predvsem zaradi vedno več-

Stara koča »Smučarica« v Dragi
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Jugoslovanski 
košarkarji na 
pripravah v Ljubljani

Sindikalno prvenstvo 
v kegljanju: naši odlični

Da Elanove kegljačice in 
kegljači zares znajo podirati 
keglje, so dokazali na Občin
skem sindikalnem prven
stvu v kegljanju borbenih 
partij za leto 1985, ki je bilo 
aprila na kegljišču Doma 
upokojencev v Radovljici.

V konkurenci je bilo 25 
ženskih in 41 moških ekip, 
tj. 246 članov sindikata iz 66 
osnovnih organizacij.

Med ženskami so bile Ela- 
novke najboljše, med moški

mi Elanovci tretji, v skupni 
razvrstitvi pa je ob koncu 
Elan zbral med vsemi ekipa
mi največ točk.

REZULTATI — ženske: 1. 
Elan I, 2. Iskra Otoče I, 3. 
Elan II, 4. Veriga, 5. Invalidi 
itd.; moški: 1. Veriga, 2. Upo
kojenci, 3. Elan, 4. Obrtniki, 
5. Elmont Bled itd.; skupaj: 1. 
Elan, 2. Veriga, 3. Upokojen
ci, 4. Iskra Otoče, 5. LIP 
Bled.

B. R.

Sindikalno prvenstvo 
v odbojki: solidne uvrstitve

Aprila so merili moči tudi 
odbojkarji, ki so na Občin
skem sindikalnem prven
stvu v odbojki odločili, kdo 
bo najboljši za leto 1985. 
Uspeh Elanovih ekip ni bil 
na ravni pričakovanj, saj je 
edino druga moška vrsta  po
segla v boj za naj višja m e
sta.

REZULTATI -  ženske: 
predtekmovanje — Elan : 
Vezenine 0:2, Elan : Plamen 
0:2, PTT Radovljica : Elan 
2:0; vrstni red: 1. Vezenine, 2. 
Plamen, 3. PTT Radovljica, 
4. Elan; končni vrstni red: 1. 
Vezenine, 10. Elan; moški — 
predtekmovanje: Elan II : 
GG Bled II 2:0, Veriga : Elan 
II 0:2, LIP II : Elan II 2:1; vr-

Strelci so se 
pom erili. . .

REZULTATI sindikalnega prvenstva ELANA v streljanju z 
zračno puško za leto 1985

POSAMEZNO:

Moški:

mesto ime TOZD krogov

1. Kokalj Rudi IE 163
2. Arh Toni ŠO 156
3. Pristave Alojz ŠO 153
4. Potočnik Zvone SM 151
5. Vrečko Maks SM 150
6. Lajič Vaso SM 140
7. Dobida Janez VZ 136
8. Blažič Alojz ŠO 132
9. Stroj Miloš VZ 131

10. Kocjančič Jakob VZ 130
11. Florjančič Jože PL 128
12. Dežman Jože DSSS 125
13. Čebavs Marko PL 121
14. Urh Jože SM 120
15. Jeram  Peter SM 119
16. Blažič Franc VZ 117
Ženske:
1. Šimic Silva PL 159
2. Bec Marija ŠO 107
3. Križan Mojca SM 78

Razvrstitev po TOZD in DSSS:

1. TOZD SMUČI 561 krogov (Potočnik 151, Vrečko 150, Lajič
140, Urh 120)

548 krogov (Arh 156, Pristave 153, Blažič 
132, Bec 107)

514 krogov (Dobida 136, Stroj 131, Kocjan
čič 130, Blažič 117) Kokalj

1. Elan Begunje, 2. LIP Bled,

2. TOZD ŠO

3. TOZD VZ

stni red: 1. Elan II; Elan I: 
Obrtniki 1:2, Obrtniki : Elan
I 2:1; Elan I : Iskra Lipnica II 
2:1; vrstni red: 1. Plamen, 3. 
Elan I; finale: GG I : Elan II 
2:0, Plamen : Elan II 2:0, Elan
II : Iskra Lipnica I 0:2; kon
čni vrstni red: 1. Iskra Lipni
ca, 2. GG Bled, 3. Plamen, 4. 
Elan II, 11. Elan I, itd.

V točkovanju za celoletno 
uvrstitev sindikalnih šport
nih iger 1985 je po štirih pa
nogah — smučarskih tekih, 
veleslalomu, kegljanju bor
bene partije in odbojki — vr
stni red naslednji: 1. Elan 
390,2 2. LIP Bled 360,1, 3. Ve
riga Lesce 342,0, 4. GG Bled 
229,4, 5. Vezenine 198,6 itd.

Občinsko sindikalno prven
stvo v streljanju za leto 1985

Med vsemi najštevilnejše 
Elanovo zastopstvo, 18 mo
ških in 4 ženske, si je pri- 
streljalo največ krogov na 
Občinskem sindikalnem pr
venstvu 18. in 19. m aja v dvo
rani Kulturnega doma v Mo
šnjah. Skupaj so se tekm o
vanja udeležili 204 strelci, od 
tega 45 žensk in 159 moških.

REZULTATI -  ženske -  
do 40 let: 1. Benčina (LIP 
Bled) 136 krogov, 2. Šimic
132, 29. Bec (obe Elan) 49; 
nad 40 let: 1. Mrak 156, 3. 
Podlipec (obe Elan) 133; mo
ški — do 40 let: 1. Bešter 
(Iskra Lipnica) 176, 6. P ra 
protnik 169, 12. Stroj M. 164, 
13. Kokalj 161, 22. Hanžič 
150, 23. Arh 148, 45. Hrovat
133, 89. Babič 97, 96. Rozman 
81, 101. Mikič 63, 114. Tonejc 
N. (vsi Elan) 22; nad 40 let: 1. 
Biček (Obrtno združenje) 
179, 5. Resman 161, 7. Prista
vec 159, 11. Vidic A. 152, 17. 
Urh 140, 18. Krmpotič 138, 
21. Vrečko 126, 28. Bešter 
(vsi Elan) 115; ekipno žen
ske: 1. Elan Begunje 421, 2. 
LIP Bled 394, 3. GP Bohinj 
365 itd; ekipno moški: 1. 
Obrtno združenje 821, 2. 
Elan Begunje 814, 3. LIP 
Bled 798 itd.; ekipno skupaj:

3. Iskra Lipnica, 4. Obrtno 
združenje, 5. Veriga Lesce 
itd.

Ob koncu pa poglejmo še 
trenutni vrstni red sindikal
nih športnih iger 1985 po 
smučarskih tekih, veleslalo
mu, kegljanju (borbene par
tije), odbojki in streljanju: 1. 
Elan Begunje 559,8, 2. LIP 
Bled 522,4, 3. Veriga Lesce 
407,0, 4. GG Bled 308,0, 5. 
Obrtno združenje 234,2, itd.

B. R.

SKROMNA
UDELEŽBA

Po udeležbi na Elanovem 
sindikalnem prvenstvu v 
malem nogometu sodeč, no
gometna žoga za Elanovce ni 
kdove kako zanimiva. Nasto
pile so le ekipe TOZD Trgo
vina, TOZD Smuči in TOZD 
Športna orodja, njihovi med
sebojni obračuni pa so poka
zali, da so trgovci najboljši.

REZULTATI -  Trgovi
na : Smuči 3:0, Smuči : Šport
na orodja 6:2, Trgovi
n a : Športna orodja 5:1; vr
stni red: 1. Trgovina 4, 2. 
Smuči 2, 3. Športna orodja 0.

J. C.

S treninga jugoslovanske košarkarske reprezentance Tivo
li 85

Po obrazih sodeč so repre 
zentanti različno prenašali 
napore treninga v Tivoliju.

Nakič, Vučevič, Dražen 
Petrovič, Radovič in Bojan 
Petrovič so ogrodje repre 
zentance, ki nas je zastopala

na evropskem prvenstvu v 
Zahodni Nemčiji.

In kaj ima ob tem Elan?
Nič posebnega, posodili 

smo jim del gimnastične 
opreme, upamo, da je bila 
koristna. T TT



Visoko priznanje
»ELANU«

K*n

Na zaključku redakcije 
smo prejeli novico, da je Or
ganizacijski komite podelil 
zlato priznanje ob jubileju 
50-letnice Planice.

Krivljenje bloških smuči
(Iz glasila »Stol« 

Kamnik — maj 1985) 
Širom po svetu so znane 

starodavne smuči z Bloške 
planote in okoliških hribov. 
Bloške smuči so ena glavnih 
znamenitosti naše bogate 
preteklosti. Znane so tako v 
etnološki znanosti kot tudi 
med ljudmi, ki ljubijo belo 
opojnost. Nas pa zanima, 
kako je preprosti kmečki 
človek naredil smuči, kako 
je lesene deščice krivil.

Les, ki so ga izbrali za bloške 
smuči, je  m oral imeti poleg last
nosti, da  se je  rad  krivil, tudi 
lastnosti d rs en ja  po snegu. Veli
ko je  lesov, ki se radi krivijo, a 
nerad i drs ijo  po snegu. Pa  še n e 
kaj: les, ki so ga izbrali za smuči, 
se je  m oral dobro klati, cepiti. 
Deščice p rvotn ih  smuči so bile

povečini cepljene, šele v poznej
ših časih so j ih  začeli žagati. Ce
p ljena deščica je  bila zaradi ne 
poškodovanih lesnih v laken trd 
nejša, bolje je  d rse la  po snegu, 
pa še lažje jo je  bilo ukriviti. Po
leg tega  so izbrali les z gostimi 
rastm i, saj se je  tistega z redk i
mi ras tm i rad  oprijem al sneg. 
Od drevesn ih  vrs t je  bil pri lju 
bljen brezov les, ki je  dovolj t r 
den  in m as ten  in zato rad drsi. 
Tudi javorov les so uporabljali; 
ta  se je  dobro krivil, v endar  za 
radi krhkosti tudi rad  lomil. P re 
cej kasne je  se je  uveljavil je se 
nov les, zaradi gostih rasti in ze
lo dobrega o bnašan ja  pri krivlje
nju, vendar  pa so bile jesenove 
smuči p re težke  in še zelo hitro 
so se izrabile. Uporabljali so na 
p rim er tudi češnjev, višnjev, 
brestov in hruškov  les, redko 
kdaj pa jelovega. V endar pa  se

je  od vseh lesov za izdelavo sm u 
či še najbolj uveljavil bukov les. 
Iz lesa s ta re  bukve je  bilo na j la 
že cepiti deščice, jih  lahko uk r i 
viti in tudi zelo dobro so drsele 
po snegu. Bukovo drevo je  m ora 
lo biti posekano  med veliko in 
malo mašo, to je  v času med 
15. avgustom  in 8. septem brom . 
V tem  času posekan  les je  bil po 
m nen ju  Bločanov najlažji, se je 
najbolje krivil in tudi trden  je 
bil.

Lesa za bloške smuči pa  niso 
zm eraj krivili. P redvsem  v prvih 
časih izdelave teh  smuči so n a j 
ra je  v gozdu poiskali kakšno  k r i 
vo raščeno bukovo drevo in ga 
obdelali v smuči. T akšna  krivina 
je  bila seveda še posebno trd n a  
in se ni nikoli izravnala.

Za krivljene smuči pa so od 
posekanega  d revesnega debla 
na j ra je  izbrali njegov spodnji 
del, prvi hlod od koren in  nav 
zgor. Nato so prim erno  dolg hlod 
preklali čez sredo po dolgem in 
iz obeh polovic stesali plohe za 
smuči. Če je  bil hlod debelejši, 
so ga cepili proti sredini tudi na 
če trtine  ali osmine. Najboljši je  
bil les z roba debla, s periferije. 
O btesane  plohe so nato skobljali 
tako dolgo, da  so izoblikovali de 
ščice p ravih  dimenzij in oblik.

Preden  so deščice začeli krivi
t i ,  so jih ponavadi še omehčali, 
da so jih laže oblikovali. Smuči 
so mehčali na  razne načine: zelo 
s ta r  način je  pa rjen je  v gnoju. 
P rednja  konca smuči so zakopa
li v vroč gnoj na  dvorišču, k je r  
so jih  pustili 10 do 14 dni. V tem 
času je  gnojna  kislina om ehčala  
les. V endar pa taka  v gnoju 
spar jena  krivina ni bila najbolj
ša, saj se je  kaj km alu  rada  iz
ravnala. P rav  tako staro  je  p a r 
jen je  smuči na  ognju ali v segre 
ti oziroma kurjen i peči. Za tak

postopek so ponavadi uporab lja 
li smuči iz svežega lesa. Če je  bil 
les suh, so ga poprej ovlažili. Na 
ognju so parili tako, da so p red 
nje  konce smuči previdno seg re 
vali nad p lam enom  tako dolgo, 
da je  les postal voljan za krivlje
nje. Njegovo sposobnost krivlje
nja  so preskušali že med p a r je 
njem. K adar  pa so parili v peči, 
je  na  eni s t ran i gorel ogenj, na  
drugi so se sušila  drva, p r ip ra 
v ljena za kurjavo, vrh teh drv pa 
so poleg d rugega parili tudi 
smuči. Po u s tnem  izročilu se je  
les v tem  p rim eru  sparil od to 
plote in vročine v kurjeni peči. 
Ko se je  začelo od lesa kaditi, je  
to pomenilo, da je  parjen je  kon 
čano. Vzeli so smuči iz peči in 
jih  poskusili ukriviti. Šele k a 
sneje  se je  uveljavilo pa rje 
nje  in kuhan je  lesa v vreli vodi 
— in to ka r  v sv in jskem  kotlu. 
To se je  zgodilo prvič šele v za 
četku tega stoletja, prej nam reč  
na Bloški planoti svinjskih kot
lov niso poznali, za prašiče in 
svinje so kuhali ka r  v večjih rib 
niških loncih. V m anjši meri pa 
so tudi že prej parili smuči z vro
čo vodo. S cunjo, ki so jo poprej 
namočili v vroči vodi, so močili 
p redn ja  konca smuči ali pa  so 
ka r  preprosto  vročo vodo poliva
li po prednjih  koncih smuči.

V endar je  bilo parjen je  smuči 
v svinjskih kotlih po pripovedo
vanju  Bločanov najboljše in je 
kmalu izpodrinilo vse druge n a 
čine. Po takem  parjen ju  so se 
smuči najlaže in najlepše ukriv i
le in tudi k riv ina je  bolj držala 
kot vse druge. Smuči so s p red 
n jim a koncem a vtaknili v svinj
ski kotel, v k a te rem  je  bila voda 
ali pa ka r  praš ič ja  h rana . Tako 
so les kuhali eno do tri ure, vča
sih tudi manj ali več — ali pa 
k a r  tako dolgo kot prašičjo h ra 
no.

To priznanje cenimo tem
bolj, ker je bilo podeljeno le 
ELANU in MURI za dolgo
letno uspešno sodelovanje in 
podporo skakalnemu športu.

D. V.

Matevž Kordež kot izdelovalec tekaških smuči



Upokojili sta se . . .
Ivanka Smolej Marica Leš
TOZD Športna orodja, doma 
iz Krnice se je zaposlila v 
Elanu 15. septembra 1970. le
ta. Sprva je delala v proiz
vodnji čolnov, najprej na 
Fortuni, nato pa v Begunjah. 
Zadnjih nekaj let je oprav
ljala dela pomožnega mizar
ja v TOZD Športna orodja, 
saj ji njeno zdravstveno sta
nje prejšnjega dela ni več 
dovoljevalo. Delovne in 
skromne, kot je bila, se je 
bodo sodelavci lesnega od
delka vselej spominjali.

TOZD Vzdrževanje, doma iz 
Zapuž je bila Elanu zvesta 
polnih 15 let. Vse od začetka, 
24. februarja 1970 je bila za
poslena kot čistilka. Marlji
vost in doslednost pri delu 
ter skromnost so njene odli
ke, zaradi katerih je bila ce
njena pri sodelavcih, ki so jo 
poznali.

Ob odhodu v zasluženi po
koj obema krepko stisnimo 
roke in jima zaželimo čim- 
več zdravih in sončnih dni!

Ivanka Smolej se poslavlja od sodelavcev Telovadnega orod
ja ob odhodu v pokoj

In memoriam
Gordani 
Miličevič

Ob smrti naše sodelavke 
Gordane Miličevič iz butika  
ELAN v Beogradu, se je spo
minjamo kot vestne in dobre 
sodelavke, ki je združevala 
delo v Elanu od 15. 1. 1979, 
od ustanovitve butika.

V svojih najlepših ženskih  
letih, imela jih  je komaj 34, 
ji  je nenadna, zavratna bole
zen prekinila življenje. Za
pustila je Elan, zapustila je 
soproga in dve nepreskrblje
ni hčerki.

Sodelavci butika v Beo
gradu smo jo spremili na 
njeni zadnji poti.

Ostala nam bo v trajnem  
spominu, svojcem pa izreka
mo iskreno sožalje.

Sodelavci

ZAHVALA

Ob težki izgubi drage 
mame

ZAHVALA

Ob težki izgubi dragega 
očeta

IRME ČRNKO ILIJA MATOŠEVIČA
se zahvaljujem sodelavcem 
in sodelavkam TOZD 
Plastika za izrečena sožalja 
in denarno pomoč.

Žalujoča hčerka 
Milka Vuzem

se iskreno zahvaljujem 
vsem za izrečena sožalja, po
sebno pa sodelavcem lakirni
ce za denarno pomoč nam e
sto venca na grob.

Žalujoča hčerka 
Marica Galičič

Naši sodelavki Mariji Galli v slovo

Po več kot petih le
tih dela v našem podje
tju, se je po kratki bo
lezni za vedno od nas 
poslovila gospa Marija 
Galli.

Delala je v pripravi 
materialov in bila ena 
naših najstarejših  ko
legic.

Doživela je z nami 
vse začetne oz. zagon
ske težave naše firme. 
Poznali smo jo kot pri
jetno sodelavko. Na 
njenem delovnem me
stu je vestno opravlja

la naporno delo in bila 
svojim sodelavcem po
štena prijateljica.

Tudi izven dela je bi
la na raznih priredit
vah skoraj vedno ak
tivna in je s tem doka
zala njeno povezanost 
k firmi Elan Brnca.

Vzgled nam bo nje
na dobra volja, potrpe
žljivost in njeno vedro 
razpoloženje.

Dragu M arija!

Od tebe se poslavlja
mo z bolečino v srcu, 
kajti izgubili smo res 
prijetno prijateljico in 
dobro sodelavko.

Iskreno se ti zahva
ljujemo za vzorno pre
magovanje vseh pro
blemov in težav.

Tvoja ponižnost in 
požrtvovalnost nam  bo 
ostala v trajnem spo
minu.

Želimo, da bi poči
vala v miru, sorodstvu 
pa izrekamo iskreno 
sožalje.

Sodelavci firme 
Elan Brnca

Unserer Mitarbeiterin Maria 
Galli zum Abschied

Nach m ehr als fiinf- 
jahriger Mitarbeit in 
unserem Unterneh- 
men hat sich Frau Ma
ria Galli nach kurzer 
Krankheit fiir immer 
von uns verabschiedet.

Als alteste Mitarbei
terin hat sie alle An- 
fangsschvvierigkeiten 

unserer Firma miter- 
lebt und mitertragen 
miissen. An ihrem Ar- 
beitsplatz war sie 
ihren Mitarbeitern ge- 
geniiber eine ausge- 
sprochen angenehme 
Arbeitskollegin.

Ihre Verbundenheit 
dem Betrieb gegenii- 
ber hat sie auch durch 
ihre Teilnahme an 
verschiedenen Veran- 
staltungen auBerhalb 
der Arbeitszeit immer 
vvieder bekundet. 

Beispielhaft war ihr 
immerwahrender

Frohsinn und ihre 
Duldsamkeit.

Liebe M aria!

Gerade von Dir Ver- 
abschieden wir uns 
schweren Herzens, 
denn m it Dir haben 
wir eine wirklich an
genehme Kollegin und  
ehrliche Freundin ver- 
loren.

Aufrichtig sagen wir 
Dir Dank fiir Deine 
beispielhafte Art und  
Weise im Ertragen al- 
ler Probleme und  
Schivierigkeiten.

Deine Bescheiden- 
heit und Opferbereit- 
schaft wird uns sicher 
lange in Erinnerung 
bleiben.

Mogest Du in Frie- 
den ruhen.

Deine
Arbeitskollegen

Ob
očeta

ZAHVALA 

boleči izgubi dragega

ALBERTA 
JESENŠKA

se zahvaljujem sodelavcem 
TOZD Trgovina za denarno 
pomoč, izrečeno sožalje in 
spremstvo na njegovi zadnji 
poti.

Žalujoča hčerka 
Vera Jesenšek



Novice, novice, novice, novice, 
novice

— Po podatkih iz Gospo
darskega vestnika 29. 3.1985 
je ELAN po deviznem prili
vu na 39. mestu med sloven
skimi SOZD in OZD za leto 
1984 (devizni priliv — kliring
— pa na 34. mestu).

— V svetovnem akrobat
skem pokalu 1984/85 sta tek
movalca iz Kanade z Elan 
smučmi dosegla:

— enkra t 1. mesto, Bill 
Keenan, Brecken Ridge 
(USA);

— enkra t 2. mesto,kombi
nacija, Cluff Murray, Salen 
(SWE);

— enkra t  3. mesto, kombi
nacija, Cluff Murray, Pra 
Loup (FRA).

— V prvih treh  mesecih 
letos je bilo v INDOK prija
vljeno že 14 inovacij, od tega 
jih kar 8 sega na področje 
TOZD SMUČI. Naslednja se
ja  komisije za inovacije bo 
nam enjena samo obravnavi 
predlogov »poživitve« inven
tivne dejavnosti v tovarni.

— Na razpis o podelitvi 
priznanja »INOVATOR LE
TA 1984« Sindikata delavcev 
gozdarstva in lesarstva Slo
venije smo prijavili Rupar 
Staneta, ki je dosegel z ino
vacijo št. 339 lani največji 
prihranek. Podelitev pri
znanj je bila na otvoritvi sej
ma opreme v Ljubljani — 
23.4. 1985.

— Prijavljene so bile 3 
inovacije na razpis Razisko
valne skupnosti Radovljica 
za »INOVATORJA LETA 
1984«, in sicer:

— št. 339 Rupar Stane: 
NOVA IZVEDBA ZGOR. 
ALU ROBNIKOV;

— št. 384 Selčan Vinko: 
IZKORIŠČANJE TOPLOT
NE ENERGIJE HLADILNE 
TEHNOLOŠKE VODE;

— št. 410 Mohorč Janez: 
PRIHRANEK MATERIALA 
ZA »SR 020«.

Tone Stare

Gašperšič Vojko, sin našega zdomca, ki živi v Avstriji, ima 
14 let
Kot ciciban je letos med petimi najboljšimi v Avstriji in je že 
sedemnajstkrat zmagal na tekmovanju cicibanov

»Robertino«, prvič že z enajstimi leti. Elan ga opremlja že 
nekaj let

Obisk gostov Mednarodnega festivala televizijskih športnih 
programov v Elanu

Televizijci v našem fizikalnem laboratoriju TOZD Inštitut

Janez Mulej pri servisu mo
torja za čolne

UREDNIŠKI ODBOIt: 
Knafelj Slavko (odgovorni 
urednik), Mulej Stanko, J e 
glič Tone, Mertelj Marjan, 
Vidic Zdravko, Urbanc J a 
nez, Rupar Marija, Rauh Bo
jan, Vrčon Iztok.

Naša Smučina šteje med 
proizvode 7. tč. I. odst. 
36. člena Zakona o obdavče
vanju proizvodov in storitev 
v prometu za katera se ne 
plačuje temeljni davek od 
prometa proizvodov. (Mne
nje republiškega sekretaria
ta za prosveto in kulturo SR 
Slovenije št. 421 -  7 -  72); 
naklada: 1700 izvodov.

Obisk trenerjev in vodstva jugoslovanske smučarske repre
zentance v Elanu

To pa se zgodi, če odpove dotrajano kolo! Ni prvič!


